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DOGODKI DOMA IN PO SVETU
Kaj je povedal Kardelj in drugi 

na seji Odbora za zunanje 
zadeve

V soboto je bila v Beogradu šesta 
javna seja odbora za zunanje zadeve 
Ljudske skupščine, na kateri je zu
nanji minister Zvezne vlade Edvard 
Kardelj odgovoril na več vprašanj 
ljudskih poslancev.

Naše stališče do korejskega 
vprašanje

V odgovoru na to vprašanje je tov. 
Kardelj povedal, da se stališče jugo
slovanske vlade do korejskega vpraša
nja ni nič spremenilo. Edvard Kardelj 
je glede na pomiritev korejskega spo
pada med drugim dejal: »Vlada FLRJ 
bo podprla vsako akcijo, ki bi imela 
cilj mimo prenehanje spora, ne glede 
na to, če b i jo pričeli v  organih OZN, 
v Koreji ali pa bi dala zanjo pobudo 
tretja sila, oziroma skupina sil.

Nabava opreme in orožja 
za našo armado

Glede vprašanj ljudskih poslancev o 
nabavi vojaške opreme in orožja v  tu
jih državah, je Kardelj povedal med 
drugim takole: »O tem ne morem po
vedati še ničesar dokončnega. Doseda
nji potek pogajanj, ki jih imajo naši 
zastopniki v inozemstvu, je vsekakor 
ugoden. Bodite prepričani, da posveča 
naša vlada temu vprašanju največjo 
pozornost«. V nadaljnji obrazložitvi je 
Kardelj dejal, da moramo krepiti našo 
Armijo, ker slabost zmeraj privlači na
padalca. Predvsem pa, da je krepitev 
naše Armije potrebna, ker so naše so
sede Madžarska, Romunija in Bolgari
ja prekršile mirovne pogodbe in pove
čale armade preko meje, ki jim je 
bila dovoljena. Kardelj je dejal, da to 
pomeni tudi kot prispevek za ohranitev 
miru v  tem delu sveta, kar je tudi cilj 
naše vlade.

22. julij nov narodni praznik 
Slovenije

Ljudska skupščina je sprejela zakon 
o proglasitvi 22. julija za nov narodni 
praznik LRS. Predlog zato je dal III. 
kongres OF, na skupščini pa  je ta 
predlog obrazložil predsednik vlade 
Miha Marinko. Marinko je med dru
gim dejal, da je bila 22. julija v  Slove
niji izvedena prva partizanska akcija, 
ki se je pozneje razvila v vstajo vsega 
slovenskega naroda. Predlog so ljudski 
poslanci soglasno sprejeli.

Z zasedanja Ljudske skupščine 
LR Slovenije

Prejšnji petek je v  Ljubljani zaseda
la Ljudska skupščina LR Slovenije, na 
kateri so razpravljali o proglasitvi 22. 
junija za narodni praznik, o zakonu, po 
katerem bi naj imel  Ljudski odbor Bled 
poševno pristojnost, o spremembah 'in 
dopolnitvah zakona o odpoklicanju 
ljudskih odbornikov o kazenskem za
koniku, o razrešitvi in postavitvi novih 
sodnikov vrhovnega in okrožnih sodišč; 
o pooblastilu vlade LRS za izdajanje 
uredb na področju narodnega gospo
darstva ter o poslovniku Ljudske skup
ščine. Zasedanju je kot gost prisostvo
val tudi. slovenski pisatelj v ZDA Etbin 
Kristan, ki je te dni na obisku v  Slo
veniji.

Novi člani Vrhovnega 
in Okrožnih sodišč

Skupščina je razrešila dosedanje čla
ne Vrhovnega sodišča Slovenije in čla
ne Okrožnih sodišč v Ljubljani, Mari
boru, Gorici in Celju ter izvolila nove. 
Za predsednika Vrhovnega sodišča Slo
venije je bil izvoljen dosedanji javni 
tožilec LRS dr. Franc Hočevar.

Bled postal samostojen okraj
Na zasedanju Ljudske skupščine so 

poslanci soglasno sprejeli zakon, da se 
Bled s svojo ožjo turistično okolico za
radi posebnega značaja izloči iz radov
ljiškega okraja in postane samostojno 
upravno telo, oziroma samostojni mest
ni ljudski odbor.

Slovenija ima že 
1,434.000 prebivalcev

 Po podatkih republiškega statistične
ga urada ima danes Slovenija že 1 mi
lijon 434.000 prebivalcev. Ob popisu 
prebivalstva leta 1948 je imela Slove
nija 1,391.883 prebivalcev, leta 1921 pa 
je živelo v Sloveniji — brez Slovenske
ga Primorja — 1,058.000 prebivalcev. 
V času 30 let je prebivalstvo Slovenije 
skupno z novopriključenimi kraji po
rastlo za preko 370.000 ljudi. Po osvo
bojenju se je v Slovenijo vrnilo tudi 
okoli 5000 izseljencev.

Po narodnosti je  Slovenija v glavnem 
enotna. V njej živi le nekaj tisoč Ma
džarov in še manj Nemcev ter Italija
nov. Pač pa živi izven mej Jugoslavije 
še preko 300.000 Slovencev (torej četr
tina), in sicer v Avstriji, na Svobod
nem tržaškem ozemlju, v Italiji in Po
rabju na Madžarskem.

Vedno večje povpraševanje 
za našo emajlirano posodo

Nekatere inozemske tvrdke so se 
pred dnevi pričele zanimati za našo 
emajlirano posodo. Po najnovejših po
ročilih se je to povpraševanje še moč
no povečalo v vseh zapadnih državah 
in sicer predvsem za izdelke tovarne 
emajlirane posode »Gorica« v Zagrebu. 
Najprej je sklenila pogodbo za večje 
količine emajlirane posode neka velika 
londonska tvrdka, potem pa je  podjet
je sklenilo pogodbo še s Švedsko za do
bavo 200.000 emajliranih krožnikov. V 
najnovejšem času prihajajo naročila že 
tudi iz Grčije, Holandije, Avstrije in 
Malte.

Sovjetska zveza hoče na Donavi 
 neomejeno gospodariti
V prvih dneh junija je bilo v  Galcu 

v Romuniji četrto redno zasedanje Do
navske komisije, katere se je udeležila 
tudi naša delegacija. Vendar se je to 
pot pokazalo, da hoče Sovjetska zveza, 
ki meji na Donavo le v dolžini nekaj 
10 km, vsiliti svojo voljo vsem podo
navskim državam. V svojih predlogih 
je poudarjala vedno le dolžnosti do
navskih držav do plovbe, nikjer pa ni 
hotela čuti tudi o pravicah podonav
skih držav, ki so vključena v  konven
cijo o svobodni plovbi na Donavi. So
vjetski delegat je svoje težnje tem laže 
izvajal, ker so ga hočeš nočeš morale 
podpirati delegacije satelitskih držav.

Ker naša delegacija ni imela več no
benega upanja, da bi na zasedanju re
ševali vprašanja z ozirom na koristi 
vseh podonavskih držav, je zasedanje 
zapustila in se vrnila v  Beograd. Vodja 
naše delegacije Djurič je na seji zu
nanjepolitičnega odbora o tem vpraša
nju podal obširno poročilo in dejal, da 
je nastal v  Donavski komisiji, nov po
ložaj, o katerem mora biti vlada pouče
na, da podvzame nove korake.

Sile Združenih narodov 
na Koreji še vedno napredujejo

Ves zadnji teden so sile Združenih 
narodov imele na Koreji vojno srečo. 
S svojo tehniko ter premočjo v zraku 
in na morju, so uspele potisniti sever
nokorejske in kitajske sile, ki so sicer 
številnejše kot sile Združenih narodov, 
za nekaj nad 10 km pro ti severu. Boji 
se bijejo sedaj na področju, iz katerega 
so severne sile izvedle svojo neuspelo 
spomladansko ofenzivo. Najhujše borbe 
so bile v takozvanem »železnem tri
kotniku« pri Kumhvi in Čorvonu, kjer 
imajo severni Korejci že od prej moč
ne utrdbe. Kljub dovajanju nov ih sil 
severnih, se sile Združenih narodov po
mikajo kilometer za kilometrom po
časi proti severu.

V zvezi z uspešnimi akcijami na Ko
reji, nekateri krogi Združenih narodov 
upajo na možnost pomiritve v  Koreji. 
S tem namenom je verjetno odletel na 
Korejo tudi ameriški obrambni mini
ster Marshall, ki se te dni na Koreji 
razgovarja z generali sil Združenih 
narodov.

Po najnovejših poročilih je silam 
Združenih narodov uspelo razbiti »že
lezni trikotnik«. Severne sile so se 
umaknile in prepustile Čorvon in Kum
hvo  silam Združenih narodov. Najbrž 
se bodo severne sile v kratkem umak
nile še dalje in sicer do novih ugod
nih položajev na črti Vonsan—Fenjang.

Dva angleška diplomata izginila
 Angleži so uradno potrdili vest o iz
ginotju dveh angleških diplomatov. 
Koncem maja sta brez sledu izginila 
tajnik britanskega veleposlaništva v 
Parizu Donald MacLean in tajnik bri
tanskega. veleposlaništva v New Yorku 
Gaj Burgess. Oba sta izginila na svoji 
.poti v Pariz. Angleži so zelo zaskrblje
ni, če bi ta dva . diplomata pobegnila 
v Sovjetsko zvezo, ker so jima znane 
mnoge državne, tajnosti.

Mirovna pogodba z Japonsko
Vlada ZDA že dalj časa proučuje 

možnost sklenitve mirovne pogodbe z 
Japonsko z ali tudi brez udeležbe  SZ 
in Kitajske. Posebni odposlanec Tru
mana, ki se je glede tega že razgovarjal 
v Tokiu, je te dni bil tudi v  Parizu, da 
bi o položaju obvestil zapadne zavezni
ke. Načrt mirovne pogodbe? so poslali 
tudi v Moskvo, s katerim pa tam niso 
bili zadovoljni. Vlada Sovjetske zveze 
je odgovorila s svojim načrtom, ki pa 
so ga v  Ameriki gladko odklonili. An
gleži in Francozi se baje strinjajo s 
tem, da pri mirovni pogodbi ne b i  so
delovala niti kuomintanška niti ljud
ska vlada Ktiajske, ni pa še rešeno 
vprašanje sodelovanja Sovjetske zveze.

TRYGVE LIE, GENERALNI TAJNIK 
ZN, IZJAVLJA, DA SE AGRESIJA 

NE IZPLAČA
Dopisnikom pri OZN v New Yorku je 

Trygve Lie izjavil, da je napadalec na 
Koreji po skoro enoletnem bojevanju 
odbit in se je moral umakniti še Čez 
38. vzporednik. Želeti bi pa bilo, da bi 
se sovražnosti na tej črti ustavilo. Ni 
mu pa še nič znanega, če bi Kitajci 
sprejeli predlog za ustavitev vojne.

VES SVET SE BO UČIL OD JUGO
SLAVIJE, KAKO SE NAJDE POT DO 

SVOBODE IN PRAVICE 
Znani slovenski pisatelj Etbin Kristan 

je pred kratkim obiskal svojo staro 
domovino. Na večerji, ki jo je izselje
niška matica priredila njemu in drugim 
slovenskim gostom iz Amerike, je Etbin 
Kristan dejal, da je v enem tednu, kar 
se mudi z ženo v  Jugoslaviji, doživel 
toliko novega, da bi lahko izpolnilo celo 
življenje. Nadalje je govoril o borbi na
ših narodov za svobodo ter na koncu 
dejal, da se bo ves svet učil od te de
žele, kako je treba najti pravo pot do 
svobode in pravice.

MILIJON BREZPOSELNIH V 
ZAHODNI NEMČIJI 

Iz Bonn-a poročajo, da je zaposlenost 
v  Zahodni Nemčiji dosegla v  maju naj
višjo stopnjo. A vedno je še en. milijon 
brezposelnih delavcev, kar je 9 odstot
kov vsega za delo sposobnega prebival
stva. 

GENERALNA SKUPŠČINA BO 
NOVEMBRA V PARIZU 

Agencija France Presse poroča iz New  
Yorka, da se bo Generalna skupščina 
Organizacije združenih narodov sestala 
6. novembra v Parizu. Generalni sekre
tar OZN Trygve Lie se bo 16. junija 
odpeljal v Pariz, kjer bo s francosko 
vlado uredil vse potrebno za zasedanje.

Enajst jih je vleklo nazaj, dva pa naprej
Nekam čudno izzveni naslov, za ka

terim se skriva resnični dogodek, ki so 
ga 22. maja t. l. doživeli Odkupovalci 
v  Trnovcih, kjer so vršili prisilni od
kup goveje živine.

Oglasili so se pri kmetu Sever Ivanu, 
ki je že parkrat predkaznovan za
radi neoddaje mesa. Sicer pa gospodar 
ni glavni krivec, marveč njegova vpliv
na žena, ki ga je že dvakrat poslala 
za rešetke.

Sever se tudi letos brani oddaje 331 kg 
govejega mesa (40% od celotne koli
čine, ki jo terja letošnji predpis). Kot 
pozabljivca so ga obiskali Odkupovalci, 
katerih pa Sever iz navade ni poslušal. 
S svojo družino je napovedal prišlecem 
ofenzivo, zmerjal pa ni samo njih, mar
več tudi ljudsko oblast.

Početje Severjevih je privedlo odku
kovalce do tega, da so odšli na dvori
šče, kjer se je paslo šestero goved. Go
spodar jim nalašč ni odkazal živine, 
ki bi prišla v  poštev za oddajo. Primo
ral je organe, da sami izbirajo. Po ne
kajminutnem lovu za pasočo se živino 
so ujeli kravo in telico, ki sta tehtali 
665 kg. 

Zdaj je nastal ogenj v strehi. Sever
jeva družina je z vpitjem privabila so
sede, ki so z motikami navalili rta od
kupovalce. Prerivanje razgretih ljudi 
je kmalu poleglo: 28 krepkih rok je 
prijelo za vrvi, dva sta vlekla Živino 
naprej, enajst ljudi pa nazaj. Kdo je 
zmagal? Navsezadnje ljudska oblast, ki 
ni navajena, da bi z rokavicami prije
mala Severju podobne ljudi.

Tudi Sovič Jože iz Grlave se ji je 
zameril! Njegova telica je na »prosto« 
romala v  Prekmurje v  času, ko dolguje 
skupnosti 49 kg mesa, ki bi ga moral 
oddati v februarju. Takšno demokra
cijo pa ne poznamo, niti jo ne pozna 
Uredba o sprostitvi obveznega odkopa, 
ki določa, da naj kmetje oddajo do

PROSTA PRODAJA MESA:

1. julija 40%  mesa od skupne količine, 
predpisane v letošnjem leta. Torej, naj
prej se je treba iznebiti obvezne oddaje, 
šele potem lahko prosto prodajaš!

DO 1. JULIJA SE 18.000 KG MESA
To sta dva značilna primera, ki ka

žeta, da posamezniki ne razumejo duha 
nove Uredbe, ki jim poleg dolžnosti 
prinaša mnogo ugodnosti. Nista osam
ljena, je jih še več! To nam povedo 
trdoglavi podatki: v celotnem ljutomer
skem okraju naj bi odkupili 46.000 kg 
mesa, doslej pa so ga kmetje oddali 
28.000 kg. Vidimo torej, da jih še čaka 
v juniju precejšen kos skupnih obvez
nosti. Potemtakem ne kaže, da bi na
daljevali s prakso, ki so jo začeli Se
verjevi, kajti preostanek mesa nam je 
potreben za našo vojsko, bolnice in 
druge zdravstvene ustanove.

Najboljše jim poteka odkup masti, 
dasiravno jo kmetje obvezno oddajajo. 
V celotnem okraju so presegli časovni

načrt za 25% , pričakujejo pa še večji 
odstotek, ki ga bodo ustvarili zaostan
karji z oddajo oljne repice.

Uspeh odkupov še vedno zavisi od 
prizadevanja krajevnih ljudskih odbo
rov. Na Gresovščaka so mali kmetje 
100% izpolnili vso letošnjo oddajo 
mesa (ne samo 40°/o), časovno pa so 
ustregli načrtu v  Veržeju in na Cvenu. 
Tudi na Kogu so doslej kmetje pravo
časno oddajali svoje pridelke brez po
sredovanja odkupovalcev, kar je zasluga 
KLO in osebno tov. Zabavnika. V tej 
vasi je KLO dosledno in življenjsko 
razdeljeval obveznosti med posamez
nike. Zadnji čas pa slišimo, da se ko
govški kmetje branijo oddaje pre
ostanka mesa. Izgleda, da so premalo 
poučeni v  vsebini Uredbe, ki uzako
njujejo tudi to dolžnost. Delovni ljudje 
pa le pričakujejo, da se bodo Kogov
čani popravili, tako pa mislijo o vseh 
zaostankarjih, ki se še obotavljajo pri 
oddaji mesa.

Za boljšo kakovost mleka
Odkup mleka je v ljutomerskem 

okraju precej napredoval. Pred objavo 
Uredbe so odkupili 2500 l mleka, sedaj 
pa ga zberejo 3300 litrov. Izvzete pa 
so nekatere vasi v  lendavskem okraju 
(Polana, Črenšovci itd.), kjer so udo
mačene sovražne vesti, češ da bo država 
plačala po 8 dinarjev za liter. Posle
dica teh govoric je padec količine od
kupljenega mleka od 3000 na 800 litrov. 
Nekaj pa je krivo to, da še kmetom 
niso plačali v  maju dobavljenega mleka. 
Te dni se bodo prodajalci mleka lahko 
prepričali, da to vse govorice neres
nične, kajti ljutomersko podjetje jim 
bo plačalo 16 dinarjev za liter odkup
ljene tekočine. V junija bodo cene pri
lagodili kakovosti oddanega mleka:

večje plačilo
mleko s 3,2 % maščobe bo veljalo 16 di
narjev, za vsako desetinko odstotka 
maščob navzgor pa prejme dobavitelj 
50 para več. Tudi 84 nakupovalcev bo 
prišlo na svoj račun, plačani bodo po 
količini in kakovosti zbranega mleka, 
torej po učinku dela.

V zbiralnicah prodajajo mleko po
trošnikom po 20 dinarjev za liter. Ta 
cena je prišla v navado, kajti odku
pili bi lahko mnogo več mleka, kot pa 
so ga dosedaj. Mnogi kmetje ga rajši 
dajejo prašičem, dasiravno je dokazano, 
da sebi škodujejo: z litrom mleka do
bijo v  prirastka maščobe 7—8 dinar
jev, dočim v  prodaji enkrat več velja.

V ljutomerskem okraju 
j e  šest novih mesnic

Po izidu Uredbe so ustanovili v  okraju 
šest novih mesnic. Le-te spadajo pod 
operativno vodstvo okrajnega podjetja 
za odkup mesa, ki nagrajujejo osobje 
po učinku dela. Mesarji, ki so obenem 
nakupovalci živine, prejmejo 1 dinar 
za kg odkupljene živine v živi teži, ter 
3 dinarje za kg v klavnici prodanega 
mesa. Tretjino odkupljene živine ob
držijo nakupovalci za potrebe svojih 
mesnic, ostalo živino pa pošiljajo od
kupnemu podjetju, ki jo odpremlja v 
industrijska in mestna središča. ks

Zakaj vedno nihalo cene
Zdaj pa o prosti trgovini, ki se poraja 

na področju ljutomerskega okraja. Ce
loten odkup mesa je nekoliko padel. 
Kmetje prodajajo večinoma jalovice in 
bikce. To je popolnoma razumljivo, saj 
težijo k izboljšanju živinoreje, povrhu 
pa jim obeta letošnja letina obilo ži
vinske krme, s katero bodo lahko pri
redili na stotine glav goveje živine in 
drobnice.

Na prostem trgu se cene mesu še 
niso ustalile. Spočetka je veljal kg mesa 
140 dinarjev, v  sredini prejšnjega me
seca 160 dinarjev, zdaj pa prodajajo 
po 180 dinarjev za kg. Pred kratkim 
so prodajali tudi svinjsko meso po 
240 dinarjev za kg.

Med potrošniki iz Ljutomera smo v  
zadnjem času slišali različne pripombe 
glede proste prodaje mesa. Zakaj ne
prestano nihajo cene?

Povsem razumljivo je, da se Odkupo
valci še niso vživeli v  nove razmere, 
skratka niso uspeli, da odkupijo vso 
tisto živino, ki jo kmetje nudijo na 
prodaj. Nevšečnosti jim povzročajo na
kupovalci  iz Hrvatske, Trbovlja in 
mursko soboškega okraja, ki odkupu
jejo živino po višjih cenah, kakor pa 
so udomačene v okraju. Domačini so 
odkupovali živino po 70 dinarjev za kg. 
žive teže, dočim so jo tujci plačevali 
po 20 dinarjev dražje. Ta, sicer povsem 
naraven pojav je otežkočal delo doma
čih odkupovalcev, ki so večkrat z za
čudenjem gledali tujce, ko so  jim pred 
nosom pokupili živino. Na podeželju 
nastaja pravo tekmovanje, ki zahteva 
samoiniciativne nakupovalce, istočasno 
pa tudi življenjsko določene cene pri 
odknpu.

Ljutomerski gasilci se pripravljajo na 
sektorske praznike

V gasilskih četah in društvih ljuto
merskega okraja se vneto pripravljajo 
na sektorske vaje, ki pričnejo 8. julija. 
Priprave so povezane s tekmovanjem 
med posameznimi edinicami. Cvenski, 
pršetinski in radoslavski sektor zaen
krat prednjačijo

Največ se gasilci mudijo v  svojih do
movih, kjer čistijo gasilsko orodje, po
pravljajo inventar in poslopja. Na Moti 
so že obnovili gasilski dom. Na Raz
križju izginjajo z zidov sledovi, ki spo
minjajo na preteklost. Na Krapju vsak 
dan čistijo orodje in pričakujejo oce
njevalno komisijo, katera se bo izne
nadoma pojavila pred domom in oce
nila čistočo.

Ljutomerski gasilci  vzdržujejo cesto 
od Škrleca do postajališča, za katero 
vzorno skrbijo. V soboto so jo spet po
sipali z gramozom. Povsod tekmujejo 
gasilci pri prostovoljnem delu, zbirajo 
prispevke za gradnjo kulturnega doma 
v  Trstu. Prispevke so dvignili v  tiso
čake. Za zgled jim služijo gasilci Bun
čan, ki so od 1200 dinarjev društvenih 
dohodkov prispevali 500 dinarjev za 
tržaški dom.

Ivanjkovski gasilci radi pomagajo 
novoustanovljenim društvom. Pred krat
kim so podarili novoustanovljeni četi 
ročno brizgalno, ki jim je doslej same
vala v domu, poleg motorke, ki jo 
sami uporabljajo. Tako naj bi storili 
tudi drugod povsod, kjer imajo na raz
polago odvisno orodje, ki bo pa novo
ustanovljenim enotam zelo dobrodošlo.

V Bučečovcih se gasilci pripravljajo 
na proslavo 55-letnice delovanja va
škega društva, Ljutomerčani pa bodo 
slavili. 80-letnico vztrajnega gasilskega 
dela.

Zdaj je nekoliko spremenjen Zakon 
o prostovoljnem gasilstvu, v  njem so

nova določila, ki dovoljujejo ustanav
ljanje večjega števila gasilskih dru
štev na področju enega krajevnega 
ljudskega odbora. Ta novost bo marsi
kje odpravila dosedanja trenja med po
sameznimi četami, ki so bile združene 
v  enem društvu. Sprememba bo poma
gala k širšemu razvoju osnovnih gasil
skih organizacij, delo na gasilskem 
področju pa še bo bolj zaživelo. K. C.

V Vidmu ob Ščavnici so odkrili 
grabežijivca

V videmski čevljarski delavnici je 
domoval pravcati krt, ki je od janu
arja 1947. do marca 1951. leta polagoma 
rahlal gospodarsko rentabilnost ce
lotnega podjetja. Ta krt je Sedonja 
Vinko, bivši poslovodja čevljarske de
lavnice.

Pred kratkim nam je postregel z ob
računom svojega poslovanja, ki pa nas 
je razočaral. Edino prav je imel, ko je 
trdil, da so pridno »krparili« in izdelo
vali nove čevlje, narobe pa je odgo
voril na vprašanje: »Kje je izkupiček 
za opravljeno delo strankam?«

Tu je umoknil, ker nima čiste vesti. 
Le s težavo je priznal, da ni redno knji
žil izkupičke v  blagajniško knjigo, ni 
jih pošiljal v  banko. Prikimal je, ko 
so ga vprašali, če je denar sam zapra
vil. Sicer pa ne gre za nedolžno vsoto, 
marveč za 138.644 dinarjev, ki jih je 
Sedonja v  službi poneveril.

Zdaj so mu dali priliko, da povrne 
zapravljeni izkupiček podjetju, povrhu 
tega pa je za šest mesecev zapustil vi
demske, vaščane, ki mu greha brez pra
vične kazni niso mogli odpustiti, ks

Prekmurski kmetje 
so vse posejali
Navzlic slabemu vremenu, so letos 

prekmurski kmetje in zadružniki pra
vočasno posejali svojo zemljo.

Lanska suša je provzročila, da letos 
nismo imeli dovolj semenja, zlasti še 
semenskega krompirja. Kmetom je po
magal OLO, ki jim je preskrbel 15 va
gonov semenskega krompirja za zame
njavo.

Setvene komisije so marsikje ostale 
na papirju. Kmetje pa so navkljub te
mu orali in sejali, kajti nova Uredba 
o sprostitvi obveznih odkupov jih je za
interesirala, da obdelajo sleherni ko
šček svojega polja.

V nekaterih krajih so namesto krom
pirja sejali koruzo (KLO Rankovci, 
Ivanjkovci itd.), ker pač niso imeli pri 
roki dovolj semenskega krompirja, ne
kaj pa jim je tudi vreme nagajalo. 
Drugod so  posadili več krompirja, ka
kor jim je določil setveni načrt (v M. 
Črncih 8 ha, v Dolencih 5 ha itd.).

Največ težav so imeli kmetje pri se
tvi ovsa, deževno vreme jim je zavrlo 
izpolnitev setvenega načrta za to kul
turo. Namesto ovsa so sejali večinoma 
koruzo in krmne rastline.

V mursko-soboškem okraju je pose
janih 80 ha polja s sladkorno peso, ka
tero so kmetje prostovoljno sejali. Mno
go slabše pa je s setvijo sončnic in 
sirka. Prav tu se niso znašli KLO, ki 
so kmetom premalo pojasnili pomen 
gojitve teh kultur. Zapostavljanje setve 
oljnih rastlin škoduje kmetom, kajti z 
njihovim pridelkom bi si lahko poma
gali pri zadostitvi obvezne oddaje masti, 
pravtako pa je potrebno, da posvetimo 
več pažnje gojitvi industrijskih rastlin.

Kmetijske obdelovalne zadruge so 
zadovoljivo opravile spomladanska de
la. Zadružniki Kramarovec in Puconec 
so. zasejali vse razpoložljive površine. 
Pri nekaterih kulturah so celo načrt 
presegli, posejali so 3 ha ovsa in 4 ha 
krompirja preko načrta. Tudi ekono
mije v  M. Črncih in Borejcih lahko od 
svojih posevkov pričakujejo obilo pri
delkov, ker so spomladansko setev 
pravočasno završili.

Deževno vreme neugodno vpliva na 
rast spomladanskih posevkov, vendar 
pa kažejo, da bo letos pridelek nepri
merno boljši, kakor je bil lani.             -ček.
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Kakšno je kreditiranje zadrug
Spremembe v sistemu medsebojnega 

plačevanja zadrug in zadružnih organi
zacij so marsikje dvignile prah. Za
družna vodstva posameznih zadrug so 
bila v skrbeh zastran kredita, kajti bilo 
je mnogo govorjenja, da je kreditiranje 
ukinjeno.

Kako je torej s kreditiranjem zadrug? 
Sprostitev trgovine z industrijskimi iz
delki in kmetijskimi pridelki, novi go
spodarski ukrepi, napovedan finančni 
sistem, vse to narekuje spremembe kre
ditnega poslovanja bank, zahteva nova 
načela za kreditiranje zadrug.

Odslej bodo deležne kredita le tiste 
zadruge, ki nudijo zanesljiva jamstva, 
da ga bodo lahko v doglednem času 
vrnile. Ključ do teh ugodnosti je tudi 
v ažurnem knjigovodstvu, ki omogoča 
nadzor nad poslovanjem vsake zadruge.

Nastale spremembe pri kreditiranju 
zadrug so nujen ukrep k njihovi osa
mosvojitvi, k izboljšanju zadružnega 
poslovanja. Država ne bo podpirala ti
stih zadrug, ki poslujejo z zgubami. V 
preteklosti je bilo več primerov, da so 
se zadruge zanašale na kredit, pri tem 
pa zanemarjale svoje naloge, ki jih ima
jo na podeželju v borbi za socializacijo 
naših vasi. S krediti so čestokrat krile 
nepotrebne izgube ali pa so jih nepra
vilno uporabljale v  škodo zadružnikov 
in skupnosti.

Naša ljudska oblast se je pred krat
kim odločila za strožji kriterij pri kre
ditiranju zadrug. Namen tega ukrepa 
je, da zadruge izboljšajo svoje poslo
vanje, s tem pa dosežejo, da se bodo 
kmetje rajši poprijeli zadružnega živ
ljenja in sodelovanja s svojo zadrugo. 
Skratka: zadruga bo morala poslovati 
tako, da ne bodo poslovni stroški višji 
od dohodkov, pokazati se bo morala 
s tekočim in urejenim knjigovodstvom.

Večina zadrug ima te pogoje. Kaj pa 
one, ki so doslej imele zgubo? Tudi 
njim je dana priložnost, da se popravijo. 
Dobile bodo kredit pod pogojem, da ga 
v  določenem roku vrnejo. Banka bo 
zahtevala od njih menico s podpisi treh 
članov upravnega odbora ali zadružni
kov, ki jamčijo, da bo zadruga v  res
nici izboljšala svoje poslovanje.

Splošne kmetijske zadruge bodo mo
rale preiti iz ozkega trgovanja z bla
gom (dobivale so ga od Okrajnih zvez) 
na Široko dejavnost, k pospeševanju 
kmetijske proizvodnje. Poiščejo naj no
ve vire dohodkov, izkoristijo vse gospo
darske možnosti svojega kraja poku
pijo vse tržne presežke svojih članov. 
Edino s takšnim delom bodo lahko pre
prečile različna prekupčevanja in špe
kulacije. Tudi s poživitvijo proizvod
nih odsekov (živinorejskih, vinograd
niških, kmetijskih, čebelarskih, zlasti 
kreditno-hranilnih odsekov itd.) bodo 
stopile korak naprej k izboljšanju svo
jega poslovanja. Zadružne ekonomije 
naj postanejo neusahljiv vir dohodkov, 
ne pa izgub. Z Izboljšanjem odkopov 
bodo imele zadruge dvojno korist: utr
dijo si lahko finančno stanje, navežejo 
nase vse kmete, ki bodo z manjšimi

stroški uspešno vnovčevali svoje pri
delke.

V marsikateri vasi obstoja poleg kme
tijske zadruge tudi trgovska posloval
nica okrajnega magazina. Slednja je v 
preteklosti bolje poslovala, ker je pre
jemala kakovostnejše blago v večjih ko
ličinah, pa tudi lastnega knjigovodstva 
ni potrebovala. Danes te razlike od
padejo. Dobro razvita zadruga lahko 
krije stroške knjigovodstva, obstojijo 
torej pogoji, da se marsikje združita obe 
poslovalnici v eno, močno gospodarsko 
enoto.

V zadrugah naj zavlada prava demo
kracija ob sodelovanju vseh članovi Ta 
naj zamenja dosedanjo prakso, s ka
tero je bilo prepuščeno delo v zadrugi 
ljudem, ki jih je postavil okraj. V spro
ščeni demokraciji se bodo zadružniki 
počutili kot gospodarji svojih zadrug, 
to jih bo vzpodbujalo do tega, da bodo 
povečali deleže In jamstva, kar prak
tično pomeni: povečala se bo kreditna 
sposobnost zadruge, obenem pa lahko 
računajo na zmanjšanje potreb po kre
ditu. Taki zadrugi lahko prepustimo vso 
trgovanje v določenem kraju.

Zadružniki bodo odslej neposredni 
koristniki dela skupnega dobička. De
lili ga bodo med člane v  razmerju dela 
in prometa vsakega člana pri zadrugi.

Slabotnim zadrugam se torej odpirajo 
vrata do napredka. Zaenkrat jih še bo 
podprla banka z odobritvijo zaprošenih 
srednjeročnih kreditov, katere bodo za
druge-koristnice vrnile v obdobju petih 
let. Tista zadruga, ki pa si ne bo mogla 
zagotoviti dovolj dohodkov za nemo
teno poslovanje, se bo lahko združila 
s sosednjo zadrugo, zlasti, če je ta 
v  bližini.

To so površno nakazani ukrepi, ki so 
potrebni za ozdravljenje pasivnih za
drug. Zadružniki sami bodo o njih skle
pali na izrednih občnih zborih, ki se 
bodo v  prihodnjih dneh vršili po vseh 
zadrugah.

Kančevski tajnik je obsedel za pet let
Pred dnevi se je zagovarjal pred ljud

skim sodiščem v Morski Soboti Cug 
Koloman iz Ivanovec, tajnik KLO v 
Kančevcih.

Pošteno so mu izprašali vest, saj se 
je zagovarjal pred svojim ljudstvom, 
kateremu je odtujil lepe vsote denarja.

Zgodba o njegovem nepoštenem živ
ljenju se pričenja v lanskem letu, ko 
je Cug kot izvoljeni tajnik malomarno 
vodil blagajniško knjigo, opustil nabavo 
prilog za nakupljene potrebščine, zane
marjal je knjižbe v davčno kartoteko, 
skratka v  njegovem malomarnem po
slovanja so ljudski organi zasledili vse 
ostale poneverbe denarja.

Naš obtoženi tajnik si je očitno po
večal pravice, ki mu jih je dalo delovno 
ljudstvo. Mislil je, da mu je dovoljeno 
zapravljati ljudski denar. Temu so sle
dila dejanja: zapravil je 143,420 dinar
jev, ki jih j e pobral od davkoplačeval
cev na račun plačila davkov na promet 
in dohodek. V Narodni banki je dvignil 
277.057 dinarjev za potrebe KLO, če
prav so znašali dejanjski proračunski 
stroški 248.711 din, torej 28,245 dinar
jev manj. To vsoto je  Cug pridržal za 
sebe. Poverjeništva za finance pri OLO 
je poslal obračan pobranega davka na 
dohodke, v katerem je bil tudi ugotov
ljeni višek 34.000 dinarjev. Ni ugotav
ljal, kako je ta višek nastal. Nasprotno! 
Višek je razknjižil na posamezne, ne
ugotovljene kmete, ker se mu je zdel 
to lažji posel. Iz »pozabljivosti« je opu
stil nekatere knjižbe v kartoteko, davko
plačevalcev, ni vpisat Nemčič Janeza, 
ki je plačal 21.000 dinarjev, in Malačič 
Aleksandra s 1740 dinarji vplačanega 
davka na dohodek.

Proti nekaterim volivcem je postopal 
strogo, izkoriščajoč njihove poravnane 
obveznosti v  svojo korist, svojim prija
teljem pa je grehe odpuščal. Najbolj 
se je zbližal s Horvat Josipom v  Kan
čevcih, kateremu je v letošnjem janu
arju posodil iz blagajne KLO 2000 di

narjev. Horvatu je posodil denar za 
nakup plemenskega bika, čeprav to ni 
bilo dovoljeno. Prav tema prijateljčku 
je črtal oddajo 29 kg žita, ki ga je 
Horvat baje porabil za rejo pleme
njaka. Pozneje se je izkazalo, da je to 
samo izgovor, kajti Horvat v tem času 
ni redil plemenskega bika.

Poneverjeni denar je obtoženec delno 
porabil, nekaj ga je skrival na svojem 
stanovanju, del pa ga je odnesel v 
shrambo k Martinec Pavli v Kančevcih, 
ki mu ga je koristoljubno čuvala.

Zdaj je spodletel stolček našemu taj
niku, ki je zlorabljal zaupanje svojih 
volivcev. Prekrižali so mu nadaljnjo 
manevriranje z ljudskim denarjem. 
Murskosoboško ljudsko sodišče ga je 
obsodilo na pet let odvzema prostosti, 
poravnati pa bo moral vso škodo, ki 
jo je povzročil KLO Kančevci in po
sameznim volivcem. ks

1. junija so Strezetinčani 
dobili elektriko

 Pred kratkim so  strezetinski vaščani 
dobili električno luč.

Pobudo za elektrifikacijo je dala 
frontna organizacija, kmetijsko-obdelo
valna zadruga v Ivanjkovcih in VOZ v 
»Vinskih vrhovih«.

Z delom so začeli v lanskem letu. 
Preboleli so mnogo težav, preden so 
priklicali v vas svojo pomočnico. Ve
činoma so si pomagali z domačim ma
terialom, žico pa so nabavili v različ
nih krajih Slovenije. Naporno delo je 
vendarle rodilo uspeh: 1. junija zvečer 
se je izpolnila želja vaščanov.

Na električno luč pa še čakajo kmetje 
iz Stanovnega in Stanovščaka, kjer so 
že postavili drogove, pa tudi v hiše so 
potegnili žico. Upajo, da so blizu da
tuma, ko bo tudi njim zasvetila elek
trična luč. —hec 

Gasilske sektorske vaje 
v Radgoni

V nedeljo, 3. junija ob 14. uri so na 
sektorski vaji nastopili domači gasilci. 
Med njimi so bili tudi pionirji in mla
dinke, ki so izvedle takozvani »cevo
vod«, t. j. šolske vaje. Z manevrskimi 
in mokrimi vajami pa so gasilci poka
zali, kaj vse so se letos naučili. Na
stopile so gasilske čete: Radgona, Ore
hovci in Mele-Šratovci. Napadli so po
slopje OLO, v  katerem je izbruhnil 
»markiran« požar.
 Sektorske vaje radgonskih gasilcev 
so bile predpriprava za okrajno ga
silsko tekmovanje, ki bo prihodnji me
sec v Radgoni.

Po sektorjih zelo pridno vadijo, iz 
česar lahko sklepamo, da bo na tekmo
vanju precejšnja konkurenca. Resen 
kandidat za prvo mesto je gasilska četa 
v Šratovcih-Mele in pa četa v  Radgo
ni, ki šteje 88 članov in razpolaga z 
najboljšimi tehničnimi sredstvi.

V Lukavcih izdelujejo prvovrstne sobne 
in montažne peči

Opekarski obrat v  Lukovcih pri Lju
tomeru je znan po svojih kakovostnih 
izdelkih po vsem Prekmurju tja do Be
le Krajine, kamor jih vsakodnevno raz
pošiljajo.

To je najmanjši, obrat podjetja lju
tomerskih opekam. Do osvoboditve so 
v  njem nečloveško izkoriščali delavce. 
Vsa teža dela je slonela na delavčevih 
rokah, saj obrat ni bil mehaniziran, 
niti ni v  njem svetila električna luč.

Opekama ima bogato nahajališče 
najboljše gline. Potrebe po strešni ope
ki so privedle vodstvo podjetja do tega, 
da je  pričelo z modernizacijo obrata. V 
letu 1949, so zgradili transformator, ki 
služi bližnjim kmetom za pogon mla
tilnic, žag in za razsvetljavo. Elektrika 
je  v  obratu izpodrinila Dieselov mo
tor. Zgradili so novo sušilnico za streš
nike in skladišče za surove izdelke. Z 
elektrifikacijo pa so zamenjali tudi zid
ni agregat, ki je z Visoko kapiciteto 
nadomestil ročno delo pri izdelavi zi
dakov. Na samokolnice so pritrdili gu
mi kolesa, kar je spet olajšalo ročno 
delo vozačev. V dograjeni zorilnici se 
razkraja mleta glina, ki vsebuje pre
cej drobnih grudic. Izdelek iz vležane 
gline dobi lepšo obliko in boljšo ka
kovost. Z dograditvijo nove strojnice 
tik ob glinokopu, bi pocenili proizvod
njo. Na progi, ki meri nekaj sto me
trov, odpade prevoz gline, s čimer bi 
se zmogljivost opekarne dvignila za 200 
odst., znižali pa bi se tudi proizvodni 
stroški. Po osvoboditvi so, vozili iz
delano opeko na postajo Križevci s 
konjsko vprego. Danes je že lažje. S 
tovornim kamionom odpremlja trans
portna brigada dnevno po 2 do 3 va
gone opeke na gradbišča.

V obratu delajo večinoma Prekmur
ci iz Odranec. Ne poznajo neupraviče
nih izostankov, pridni so pri kultun o
prosvetnem delu. Lani so trikrat samo
stojno nastopili na odru. Pomagajo pri

obdelavi zemlje na ekonomiji, odkoder 
prejemajo živilske potrebščine. Podjetje 
jim je uredilo stanovanjske prostore s 
sanitarnimi napravami, od njih pa pri
čakuje, da bodo poživeli tekmovanje za 
prehodno zastavico podjetja.

Napak je pozabljati na keramično 
delavnico, bolje rečeno primitivno de
lavnico. Te kakovostne izdelke poznajo 
ljudje širom Slovenije.

Tudi kolektiv lukavške opekarne je po
mogel podjetju do uresničitve proizvod
nega načrta, v  prostovoljnem delu, 
skratka do časti, k i so si jo delavci 
ljutomerskih opekam’ pridobili s pode
litvijo republiške prehodne zastavice v 
trajno last. V borbi za kakovost izdel
kov pa upravičeno dajemo priznanje 
brigadi Horvat Alojza in tehničnemu 
vodji Ganžu Nikolaju. K. C.

Z ljudskim denarjem je užival na morju
Redki so ljudje, ki bi se tako skre

gali z oblastjo, kakor se je Maršik 
Maks, imetnik gostilne socialističnega 
Zakupa v  letoviščarskih Radencih. Bilo 
pa je malo drugače: ljudska oblast se 
je pravzaprav skregala z Maršikom. 
Zakaj?

Maršik ni pošteno živel. Čeprav je 
imel doma družino, je rad potoval v 
Dalmacijo in druge letoviščarske kraje. 
Pozabil je na Radence, želje po raz
košnem življenju so ga vabile drugam.

Brez denarja ni mogel potovati. Tudi 
tisočake si je preskrbel, zdaj pa po
glejmo, kako je prišel do njih?

Začeli bomo z letom 1949, ko je še 
Maršik užival položaj poslovodje go
stilne KLO Radenci. Takrat so mu 
želje po denarju silno zavladale, sam 
pa je bil revček, ki je večkrat pozabil 
na vknjižbe v blagajniško knjigo, ka
tera je bila le površno popisana. »Saj 
mi ne bodo mogli do živega, če v knjigo 
vsega ne bom zapisal,« si je mislil Mar
šik. Pogasi si je vtikal tisočake v  žep, 
nazadnje pa se jih je nabralo 167 ko
madov. S takšno, vso to je  lahko potoval 
na morje, kajne?

Denarja se je hitro znebil, ko je hodil 
po jadranski obali, posedal po hotelih 
in kavarnah pri opojni kapljici ruma, 
likerja in vsemogočih priboljškov, ki 
si jih je pošteno privoščil. Skoraj »suh« 
se je vrnil v  Radence. Takoj je prodal 
dva kotla za 4600 dinarjev in kilogram 
sladkega medu. Niti pomislil ni, da sta 
kotla lastnina radenskega KLO!

Nekega dne so Maršika poklicala na 
okraj, kjer so mu izpraševali vest. Za 
»sveto« jim je obljubil, da bo povrnil 
vse denarce, če mu dajo gostilno v  so
cialistični zakup.

Zdaj je šele postal socialist za svoj 
nenasitni žep. Kot staremu gostinskemu 
praktiku se mu pač ni zdelo potrebno, 
da bi poslal 60.560 dinarjev tržnega do
bička v okrajni proračun. Tudi zakup
nino v  znesku 48.325 dinarjev je pri

držal za sebe. Večkrat je povabil goste, 
da so se oglasili v njegovi gostilni. Pri 
njih si je nabavil 5000 kmečkih bonov, 
za katere je kupil po vezanih cenah 
rum, ter ga v gostilni na prosto proda
jal: zaslužil je blizu 4500 dinarjev!

Ker je bil Maršik tako iznajdljiv, so 
mu ljudski organi dali plačilo: vtaknili 
so ga v luknjo, kjer se bo lahko kesal 
svojih grehov. Pred kratkim mu je 
radgonsko sodišče prisodilo tri leta 
premišljevanja za rešetkami. Tam se 
bo verjetno streznil in postal pošten 
državljan, prav gotovo pa bo lahko po
vrnil nastalo škodo, ki jo je povzročil 
radenskim volivcem. ks

V Šratovcih se je zgodila 
prometna nesreča 

V preteklih mesecih smo bili priče 
ostrih graj in protestov, izrečenih v 
dnevnem časopisju na rovaš brezvest
nih šoferjev. Resnica je, da so upija
njeni vozači motornih vozil povzročili 
neljube nesreče, ki so večkrat zahteva
le človeška življenja.

Večkrat pa so krivi tudi kolesarji in 
pešci, ki pozabljajo na cestno-prometne 
predpise. S kršitvijo teh predpisov ovi
rajo nemoten promet na cestah, pri tem 
pa izpostavljajo svoja življenja smrtni 
nevarnosti.

28. maja t. 1. ob pol treh popoldne še 
je zgodila na ovinku ceste pri Šratov
c i h  radgonskem okraju prometna ne
sreča, katero je zakrivil kolesar.

Na ovinku sta se srečala: kolesar Štu
hec, predsednik KLO v  Murščaku, ki 
je s kolesom pasiral cesto po levi stra
ni, ter osebni avtomobil, last PMZ iz

Celja, Ko se je Štuhec približal mo
tornemu vozilu na razdaljo par metrov, 
je iznenada spremenil smer vožnje v 
desno,  trčil z dvokolesom v  avtomobil, 
kateri ga je je zrušil na tla in povozil. 
Ponesrečenec Štuhec je zadobil težje 
poškodbe po telesu, več lomov kosti v 
udih in po obrazu. Njegovo zdravstveno 
stanje je zelo kritično in bo le  težko 
popolnoma ozdravel.

Preiskovalni organi so na licu mesta 
nesreče ugotovili, da je vozač motor
nega vozila popolnoma nedolžen, pač 
pa je ponesrečenec sam kriv, da se je 
ob neupoštevanju cestnih predpisov te
lesno poškodoval. ks.

Pojasnilo
Očka, kaj pa je to: kitajski zid?

— Nekaj sličnega plotu fizkulturnega 
doma v Murski Soboti Zid obdaja Ki
tajsko, a plot dvorišče fizkulturnega 
doma. Oba sta že v razvalinah in nihče 

se ne spomni, da bi ju popravil.

Modro
— Zakaj moraš plačati kazen, če pe

lješ kolo po trotoarju, ko pa nikjer ni 
opozorila, da je prepovedano?

— Kaj pa m isliš! Potem bi vaščani,  
ki pridejo v  Soboto, vozili kolesa samo 
po ulici — kdo bi pa kazen plačeval?

Radgonski frontovci za kulturni  
dom v Trstu

V radgonskem okraju neprestano na
rašča število onih frontnih organizacij, 
ki so že poslale pomoč tržaškim Slo
vencem za gradnjo njihovega kultur
nega doma.

Frontovci iz Cerkvenjaka so med 
prvimi zbrali 1840 dinarjev prostovoljnih 
prispevkov. Vaščani iz Spod. Velke so  
na sestanku položili 1510 dinarjev, v   
Radgoni pa so dosegli največjo vsoto: 
7833 dinarjev. M ed darovalci so po
hvale vredni vaščani Cerkvenjaka (vsak ; 
je odrinil najmanj stotak), ter nekate
ri Radgončani: učiteljica Bezjak Ida, 
Černelič Slavo, Kuhar Anton, Jurja 
Alojz, Žnidarič Franc, Berlan Avgust 
in frizer Sevedini Stane. Tudi frontovci  
v Kobiljščaku so se oglasili s 740 di
narji.

Med sindikalnimi podružnicami pred
njačijo delavci DES s 1450 dinarji,  
obrtni delavci iz Radenc s 440 dinarji,  
obrtni delavci iz Vidma ob Ščavnici s 
500 dinarji in uslužbenci okrajnega od
kupnega podjetja s 1600 dinarji.

Gasilske organizacije v  okraju so do
slej poslale na okrajno Zvezo 6635 di
narjev, z nabiralno akcijo pa še nnada
ljujejo.

V nekaterih krajih so frontne in sin
dikalne organizacij e premalo storile, da 
bi članstvo seznanile s pomenom po
moči, ki jo dajemo zamejskih Sloven
cem. Med organizacije, ki ne morejo 
tekmovati z gornjimi, lahko prišteva
mo: frontni odbor na Radenskem vrhu 
(120 din), Šratovcih (288 din), v Gra
bonošu (110 din), v  Kraljevcih (236 . din) 
in sindikalne podružnice gostinskega 
podjetja Radenci (330 din), ter držav
nega posestva v  Črešnjevcih, kjer  so 
zbrali samo 120 dinarjev prostovoljnih 
prispevkov. ks.

En dan po državnem posestvu Vukanovec
V sončnem jutru me je zaneslo čez 

Ljutomerske gorice v Medjimurje. Tu
jec le z težavo ugane, kje zadnji Slo
venci podajajo roke sosedom Hrvatom. 
Ljudje, vinogradi, ob katerih se ob 
vrhovih in globačah naslanjajo stisnjene 
bajte — vse to si je za las podobno. In 
vendar! Ustaviš domačina in ga »po
baraš« kje je pot Odgovor teče v prist
nem medjimurskem narečju »Ite dol po 
gorici, našli bote pravoga puta«!

Domačini so gostoljubni ljudje. Po
prosiš za vodo, prineso jabolčnik. V hri
bih pije le malokdo vodo za žejo. Na 
izvir je dobre pol ure hoda. Prostrani 
sadovnjaki — katere že rahlo načenja 
bolezen — dajejo dovolj pijače za do
mače potrebe. Za kruh je težje. Ilovka 
je skopa in žetev je le v ravnini. Cen
ter sosednjih vrhov je trg Štrigova, ki 
se izgublja s farno cerkvijo, trgovino 
in nekaj gostilnami nekje za vrhovi 
Tu so se domačini pred leti ostro spo
prijeli, ko je šlo zato, pod katero re
publiko naj priključijo ta predel. Slo
venci so se potegovali za Ljutomer, 
Hrvati za Čakovec. Zmagali so Hrvati, 
ki jih je bilo več. Ker pa je bila Štri
gova in okoliški vrhovi že od nekdaj 
gospodarsko povezana z Ljutomerom, 

 tudi v novih razmerah domačini niso 
obrnili hrbta Slovencem. Če je ceneje, 
kupujejo v Ljutomeru, v nasprotnem 
slučaju pa se zadovoljijo s Čakovcem.

STARI IN NOVI SVET...
Krona najlepših štrigovskih vinogra

dov je vrh Tkalec z že rahlo razpada
jočo mogočno zidanco. Zidovi kljubujejo

času, ki jih vidno razjeda. Nad 200 let 
stoji zgradba in zre v  dolino. Kdo je  
prebival v teh zidovih? Domačini goto
vo ne, ki so se vse »večne čase« udi
njali gospodi Star viničar mi je zaupal 
zgodbo ohranjeno v štiri rodove: »Bilo 
je v tistih časih, ko so štrigovski baj
tarji tlačanili mogočnemu gospodu. Ob 
neki priliki se je odločil, da so zidali 
mogočne »zidanco« na najvišji strmini 
Sklical je na tlako ljudi iz štirih sosed
njih vrhov, prignal mojstre čez Muro, 
med tlačane pa razpostavil valpte z biči 
Življenje tlačanov ni bilo v  tistih časih 
vredno piškavega oreha. Vsako opeko, 
les, pesek, cement so tlačani na plečih 
prenesli v hrib. Če je kdo omagal je 
zapel bič. Koliko trpljenja, gorja in solz 
je skrito v teh zidovih? Vse do zadnje 
vojne so obdržali vinograde Beltinski 
grofje, ki so domačim viničarjem skopo 
odmerjali kruh. In danes? Delovni lju
dje imajo v rokah iniciativo. Gospodar
sko pa j e  Tkalec povezan k državni trs
nici in drevesnici Vukanovec — kamor 
sem bil namenjen. . .

ZGODBA O STAREM DIREKTORJU..
Vukanovec je za Medjimurce to, kar 

je za ljutomerskega vinogradnika Jeru
zalem. Sončni in bogati vinogradi, ozke 
njivice in v širokih sadovnjakih izgub
ljajoče se viničarije — vse ta obeležuje 
Vukanovec kot izraziti vinogradniški 
predel.

Glavna zanimivost posestva je veli
kanska trsnica in drevesnica, ki slovi 
po dobrih in kvalitetnih cepljenkah si
rom države. Posestvo obsega nad 117 ha

površin, ki so gospodarsko -razdeljene 
na štiri poduprave: Tkalec, Ivanovec, 
Šenkovec in Železno goro. Vsaka pod
uprava ima svojo panogo gospodarstva. 
V Šenkovcu imajo izvrstno živinorejo, 
Železna gora slovi po dobrih sadjarjih, 
Ivanovec ima dobre vrtnarje, v  Tkalecu 
pa so doma slovita medjimurska vina.

V bujno poganjajočih vinogradih sem 
trčil ob dolgo vrsto kopačev. Živahno 
zamahovanje motik je spremljala spro
ščena zagorska pesem — ki v. teh hri
bih nikoli ne utihne. . .

. . .  na bregu kuča mala.. .
na njej sta prozora d va ...
Ob času malice sem se pobliže sezna

nil z ljudmi. Bili so sami viničarji, dni
narji in bajtarji, kakršni prevladujejo 
v teh predelih v  veliki večini nad grun
tarji. Žuljave roke — toda pošteni obra
zi! Tiste krpe ilovke, ki jih imajo ob 
bajtah, so preskope, da bi prehranile 
številne družine — kruh jim daje po
sestvo s katerim so že dolga leta ozko 
povezani. Pogovor se je zasukal na biv
šega direktorja, ki je bil človek zasta
relih nazorov. Delo je opravljal po svo
je, veseljačil. . .  delovne ljudi pa je 
gledal »zviška« kar so mu delavci po
šteno zamerili. Pri raznih »obiskih« ni 
skoparil z vinom, če pa je prosil de
lavec za potrebo, je odšel praznih rok. 
Sprva so ljudje molčali, potem pa je 
zavrelo v njih. Partijska celica ga je 
javno skritizirala na Sten-času! Nato pa 
hrup, odpusti najboljših delavcev in ne 
vem kaj še. Končno pa je jabolko le 
odpadlo z drevesa. Direktor je prejel 
razrešnico in odromal v zapor. Od ta
krat se je vidno dvignila zavest kolek
tiva. Pred dobrim tednom so si izvolili

prvi delavski svet. Ko so na predsedni
ško mesto enoglasno postavili Munda, 
je marsikdo pomislil: »Ali bo zmogel«? 
Munda je bil večen delavec, hlapec, 
brigadir, nato upravnik Šenkovca. V šolo 
ni hodil. Trda borba za življenje pa mu 
je izklesala bogate življenjske izkušnje. 
Tudi v  partizanih je bil. Pa s e  niso 
zmotili v njem! Komaj teden dni je od 
tega in že so marsikaj iztuhtali. Odlo
čili so se za elektrifikacijo, z delom so 
naprej kot še nikoli življenje se je do 
dobra sprostilo.

NAD 320.000 TRSNIH CEPLJENK...
Trsnica je obširna, da se lahko izgu

biš v nji. Pogrobane cepljenke, ki so 
jih  na vrhnji strani rahlo potresli z 
žagovino, že rahlo zelene. Trsničarji, ki 
imajo ta čas mnogo dela z nežnimi po
ganjki, s ponosom pripovedujejo o le
tošnjih uspehih. Dolge zimske mesece 
so temeljito izrabili za cepljenje in 
siljenje. Delo se je odvijalo v pomanj
kljivih prostorih na nezdravem cementu. 
Volja in zavest ljudi pa je premagala 
vse težave. V prvih pomladanskih me
secih s o  vložili v zemljo nad 320.000 
trsnih cepljenk, kar pomeni največji 
uspeh cepljarjev, odkar stoji trsnica v 
Vukanovcu. In uspeh? Nad 99 odstot
kov sprijetih cepljenk! Cepljenke — na 
katere čakajo vinogradniki širom drža
ve, bodo dozorele v jeseni, nakar bodo 
trsničarji ponovili staro pesem. Poseb
nost v trsnici so matičnjaku, kjer vzga
jajo prvovrstne ključe. Uvajajo nove 
metode ležeče žične lege. V vinogradih, 
ki od vseh strani oklepajo trsnico. Mo
rigolali. . .  »Pa nam ni žal znoja,« se 
podriva stare nasade. Stroj in vprega 
sta tu že docela doma. Mnogo pažnje

posvečajo tudi sadovnjakom, ki jih 
imajo nad 18 ha. Mnogo obetajoči so 
mladi pritlični nasadi, na katere so sad
jarji upravičeno ponosni Breskov na
sad že dobiva prve plodove. To so 
uspehi, ki jih lahko občuti le tisti, ki 
živi s sadovnjaki.« O tem pa vedo, vu
kanovski sadjarji mnogo povedati. Zač
no pri gozdovih, ki so še pred leti po
krivali rebra mladih sadovnjakov. Mo
tika in kramp sta se trdo zarila v 
zemljo, ljudje so več let brozgali po 
blatu in snegu do pasu v  zemlji in 
rigolali. . .  »Pa nam ni žal znoja«, se 
nasmehnejo sadjarjii, ko s pogledi ob
jamejo deviške krone novih pritlikav
cev, ki se vrste v  nedogled. Sadovnjak 
bo dajal čez nekaj let vagone prvovrst
nega namiznega sadja.

CVETOVI V VREČAH. . .

Človek bi dejal, da so se sadjarji po
šalili z naravo, ko so navezali papirnate 
vrečice sredi cvetočih jablan. Pa ti mi
mogrede razvozljajo uganko. Institut za 
sadjarstvo iz Zagreba vrši s pomočjo 
domačih sadjarjev zanimive poskuse 
križanja. Praktično se ta proces izvrši 
takole: Ob času cvetenja papirnata vre
čica neprodušno zapre cvetove, ki jih 
je skrbna roka sadjarja umetno oplo
dila s prašniki določene sorte. Vrečica 
brani vsak dostop vetru in žuželjkam, 
ki skušajo oploditi cvetove po naravnih 
zakonih. Po nekaj tednih odstranijo 
vrečice ter ugotovijo sprelete plodove. 
Plodove, ki so zaželeni križanci, skrbno 
opazujejo ter jih varujejo pred more
bitnimi okvarami. In uspeh? Letos po
skušajo šele prvič, zato bo šele jesen 
pokazala končne rezultate križanja.
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Soboški telovadci so  nastopili
Zadnjo nedeljo smo imeli priliko vi

deti — po daljšem razdobju — večji 
telovadni nastop, ki ga je organiziralo 
domače telovadno društvo Murska So
bota. Na lepo okrašenem stadionu 
igrišča »Mure« je v  raznih točkah in 
v  različnih kombinacijah nastopilo nad 
600 telovadcev, povečini pionirji in 
gimnazijska mladina.

Nastop se je začel s pestro povorko 
telovadcev, ki so v  četverostopih defi
lirali po mestu proti stadionu. Uvodna 
točka je bila namenjena pionirskemu 
pomladku, ki je nastopil s »cvetličnimi 
venčki« še dokaj sigurno, kar so gle
dalci toplo pozdravili. Sledil je nastop 
130 pionirjev — izvajane proste vaje, 
pa so pokazale nesigurnost, kar je ver
jetno posledica pomanjkljivega dela. 
Tretjo točko so si delile pionirke nižje 
gimnazije Puconci ter osnovne šole iz 
Murske Sobote —  nastop s »cvetnimi 
loki« je  bil zadovoljiv, le da se je 
opažala nesigurnost  to bi lahko z 
generalno vajo vseh nastopajočih od
pravili. Ponovni nastop s »cvetnimi 
venčki«, ki so ga izvedle pionirke nižje 
gimnazije, pa ni zadovoljil — to bi se 
vpričo plačanih profesionalcev na gim
naziji lahko pričakovalo. Pionirji so v 
akrobatiki pokazali toliko pestrosti in 
živahnosti v  skokih, premetih, da so 
gledalcem pripravili mnogo užitka. V 
šesti točki so nastopili atleti, novo
ustanovljenega atletskega kluba gim
nazije. Uspešen nastop mladincev v 
metanju kladiva, diska in v  preskoku 
s palico je pokazal lep uspeh ter mno
go obetajočih talentov. Žal pa najbolj
ši mladinci niso nastopili — kar doka
zuje, da disciplina v  klubu še vedno ni 
na primerni višini. Zadnje točke na
stopa so sl delili domači telovadci — 
člani in mladinke, ki so z gosti iz Lju
tomera nastopili na orodju. Lepo so za
ključile nastop mladinke, ki so na dvo
višinski bradlji, pokazale nekaj lepih 
kombinacij.

Graje pa je vredno, da so vpričo šte
vilne gimnazijske mladine, situacijo re
ševali pionirji iz Puconec, ki nimajo 
plačanih učiteljev, niti za telovadbo 
primernih prostorov. Ali ni sramota, 
da so v  orodni telovadbi nastopile vse
ga reci in piši 3 mladinke iz gimnazije, 
čeprav se je prijavilo za nastop 30 te
lovadk. Od 400 napovedanih telovadcev 
gimnazije, je nastopilo le 120 in še ti 
so bili pobrani iz nižjih razredov gim
nazije. Seveda če tov. Marinkova, kot 
profesionalka ni čutila dolžnosti priso
stvovati nastopu, ter se nastopajoči po
vorki celo umaknila v  gozd, češ da je 
ne bo nikdo videl, se potem ni čuditi 
takšnemu klavernemu nastopu gimna
zijske mladine A kje je še ostala 
domača obrtniška mladina, ki je nekdaj 
predstavljala v  M. Soboti cvet najboljših 
telovadcev.

Morda se bo kdo spotaknil ob to kri
tiko, dejstvo pa je, da danes po prvih 
povojnih letih, ko smo se zadovoljevali 
tudi s hitro pripravljenimi prireditva
mi, pričakujemo kvalitetnejših nasto
pov — to tembolj, ker ima naša mla
dina v  novi ljudski državi široke mož
nosti za telesno vzgojo.

Krivično pa bi bilo, ako bi padla 
kritika tudi na tiste, ki so pokazali pri 
zadnjem nastopu mnogo požrtvovalno
sti. Nastop pionirjev iz Puconec in do
mače osnovne šole iz Murske Sobote je 
dokazal, da se da med mladino mnogo 
narediti,  tudi če ni »plačanih ljudi«. To 
velja tudi za ostale »ljudske učitelje«, 
kot so to Flegar, sestri Celečevi, ter še 
nekateri. Vso priznanje pa zasluži Ce
lečeva, ki je kot delavka v  Tovarni 
perila, po napornem delu še zmeraj 
našla toliko časa, da je redno vadila 
pionirje za nastop. Mnogo požrtvoval
nosti pa je pokazal tudi okrožni na
čelnik Žnidarič Tonček, tudi osebno pri
pravljal vse potrebno za nedeljski na
stop. 

Zasedanje zadružnega sveta 
v Murski Soboti

V ponedeljek je v  Murski Soboti za
sedal Okrajni zadružni svet.

Zadružniki so v  živahni diskusiji raz
pravljali o letošnjih nalogah v  kap. 
gradnji, o spomladanski setvi, in dru
gih rečeh. Setev je  kljub slabemu 
vremenu v  zadrugah potekla zadovolji
vo, razen v  KDZ Hodoš, kjer je vsled 
slabe organizacije dela ostalo nekaj po
vršin nezasejanih. Deževno vreme za
vira košnjo, ki se je v  poedinih zadru
gah že začela. Posevki v  glavnem ka
žejo dobro, tako da je pričakovati do
bre letine. Več skrbi pa povzroča po
edinim zadrugam notranja neurejenost 
dela.  To se  opaža predvsem v  onih  za
drugah, kjer upravni odbori nasedajo 
raznim reakcionarnim parolam, ki jih 
širijo vaški špekulanti in nasprotniki 
zadružništva.

Zadružniki so si na zasedanju posta
vili novo trgovsko podjetje, ki bo pre
vzelo nalogo trgovskega poslovanja. Na 
zasedanju so bili izvoljeni delegati, ki 
bodo zastopani v  rep. zadružnem svetu. 
Zbor je sprejel ob zaključku vrsto skle
pov.

Nedeljski izlet kmetovalcev 
na državno posestvo Rakičan
V nedeljo so kmetovalci okraja Mur

ske Sobote organizirali skupinski izlet 
na državno posestvo Rakičan, katerega 
se je udeležilo večje število zasebnih 
kmetovalcev, manj pa zadružnikov. 
Kmetje so si ogledali letošnje posevke 
posestva, ki kljub slabemu vremenu 
zelo dobro obetajo. Posebno pozornost 
so posvetili nasadom uvoženega krom
pirja, katerega so na posestvu zasadili 
8 ha. Lepo kaže tudi pšenica »Beltin
ska 831«, ki dosega leto za letom viso
ke ha donose. Upravnik posestva, ing. 
Abzec, je kmetovalce seznanil z uspehi, 
ki jih dosega posestvo v  pridelovanju 
krmnih rastlin. Tako so pridelali letos 
zelene mase pri »grošlinki« 390 stotov 
po ha, k ar  je brez dvoma zavidljiv 
uspeh v Prekmurju. Zatem so si kmetje 
ogledali domačo živinorejo.

Pozornost je vzbujal uvoženi bik 
Aiger, od katerega ima posestvo ž e  20 
čistokrvnih potomcev — 12 teličk in 
8 bikcev.

Po ogledu posestva so se kmetovalci 
vrnili zadovoljni domov. Priporočljivo 
bi bilo, da se organizirajo, podobni iz
leti kmetovalcev tudi iz ostalih obmur
skih okrajev.

Zopet nov Dom igre in dela
Preteklo nedeljo so v  Strezetini od

prli nov dograjeni dom igre in dela 
vinogradniške obdelovalne zadruge na 
Vinskih vrhovih. Poleg zastopnikov iz 
sosednjih zadrug so še prisostvovali 
otvoritvi tudi ljudski predstavniki

Zadruga je iz svojih fondov prispevala 
za preureditev in dozidavo doma preko 
milijon dinarjev investicij. Za razme
roma visok znesek so se odločili vsi 
zadružniki, kajti oni dobro vedo, da jim 
bo v  kratkem povrnjen z napredno 
vzgojenim naraščajem, ki bo v  Domu 
doživljal vesele urice otroškega življe
nja, vso skrb kolektiva.

Po otvoritvi je sledila kulturna pri
reditev. Pred gledalci so nastopili cici
bančki iz prvega Doma igre in dela 
in šolski otroci iz strezetinske vasi. Lju
bek je bil njihov nastop: s petjem, 
otroškimi plesi, recitacijami, prizorčki 
iz živalskega sveta in telovadnimi va
jami — so malčki zavzeli srca radoved
nih gledalcev. Ob tej priliki je bila 
nagrajena ena mati zadružnica s 14 
otroki.

Jeruzalemski cicibančki 
so obiskali radgonske žene

Teden matere in otroka je za nami. 
Žene in matere radgonskega okraja so 
v  tem času marsikaj storile za svoje 
otroke. 

Radgonske žene so bile zelo vesele 
malih gostov, jeruzalemskih cicibank, 
k i , so v  torek nastopile v  Radgoni. Z 
ljubkimi pesmicami in recitacijami so 
razveselile vse obiskovalce prireditve. 
Žene so malim pevkam podarile lepe 
igračke in druga darila.

Potrebno pozornost so žene posveti
le zdravstveni vzgoji mater.  V Pod
gorju, pri Benediktu, v  Spodnji Ščav
nici in v  drugih večjih krajih, so zdrav
stveni aktivisti predavali žen am  o  negi 
otrok, o zdravstveni zaščiti matere in 
otroka pred tuberkulozo itd. Otroške 
obiskovalke so odšle na domove redni
kov 300 otrok, ki so jih poštene druži
ne sprejele v  varstvo. Babice so obiska
le one matere, ki imajo posebno zane
marjene otroke. S praktičnimi nasveti 
so jih podučile, kako naj skrbijo za 
svoje malčke.

Radgonske žene so v  Tednu odprle 
otroško igrišče, ki je sodobno oprem
ljeno. V Hrastju-Mota so ustanovili po
svetovalnico za matere, kjer bodo od
slej dobivale nasvete tudi noseče žene. 
Zadružnice Apaške kotline pridno ure
jujejo otroška igrišča, kamor bodo po
slale svoje otroke, ko bo največ dela 
na zadružnih poljanah. V splošnih po
svetovalnicah za matere so ustanovili 
tudi posvetovalnice za noseče žene, ki 
se bodo lahko v, domačem kraju po
služevale obveznih zdravniških pregle
dov pred porodom.

Povsod so žene proslavile svoj praz
nik. S pomočjo kultumo-prosvetnih 
društev je bilo prirejenih več krajev
nih proslav. Zelo pester program so 
pripravile vaščanom žene iz Velke, ki 
domujejo v  eni izmed najboljših žen
skih organizacij v  okraju. ks.

Kar vince mu ponudi, pa prideš 
na vrsto !

Vidite, tega pravila se držijo neka
teri gosti, ki pridejo v  poslopje »Tera
pije« radenskega zdravilišča. Najprej 
si seveda kupijo vstopnice za kadilo 
kopel, potem pa posedejo k mizam, ki 
stojijo nedaleč od pulta, za katerim 
posluje blagajničarka.

V neposredni bližini opravlja službo 
nenavaden človek, ki se še vedno ni 
otresel starih navad. Če se ne motim, 
mu pravijo Martinek.

Prešerno stopa Martinek z merilno 
napravo (uporablja jo za merjenje 
vodne toplote) sem in tja, ter po svoji 
volji odreja, kdo bo poprej prišel na 
vrsto Prednost imajo seveda tisti, ki 
mu pomolijo pod nos steklenico z vab
ljivo vinsko kapljico, škatlico cigaret, 
zadovoljen pa je tudi z desetakom. Kaj 
pa ostali? Čakati morajo, da vsi nje
govi prvenci pridejo na vrsto. Pri
pomniti je treba, da gleda naš pozna
nec tudi na obleko, ni mu pač vseeno, 
kdo čaka na njegovo odločujoče pove
lje, da vstopi v kopalno sobo.

 Prejšnjo nedeljo sva s prijateljem 
imela srečo: prva sva bila pri blagajni, 
zadnja pa v  kopeli. . .  Toda, kaj sva 
hotela? Ker ne čutiva potrebe po po
sebnem nagrajevanju našega Marti
neka, sva do zadnjega čakala pred ko
palnicami. No, dva boljša tovariša sta 
z dvajsetimi dinarji prišla takoj na 
vrsto, čeprav sta prispela pred blagajno 
petnajst minut kasneje.

Mislimo, da ni potreben poseben ko
mentar. Uprava zdravilišča naj bi po
skrbela, da se takšni pojavi korenito 
odpravijo, ker niso niti malo v  skladu 
z današnjo ureditvijo, še manj pa z 
vljudnostjo, ki jo zahtevamo od naših 
uslužbencev. Zakaj potem dobijo kan

didati za kopel vstopnice z označbo 
zaporednih številk? Tudi tukaj je po
trebna pravičnost, brez Martinovih 
prednostnih uslug, ki jih pa gotovo po
štenjaki ne odobravajo. ks

Prekmurske vasi bodo obiskale 
zdravstvene ekipe

Zdravstvena statistika nam dokazu
je, da je v Prekmurju močno razširjena 
tuberkuloza, zavratna bolezen, ki po
bira toliko žrtev, da jo je naše ljudstvo 
po pravici imenovalo »bela kuga«. Ne
vam a je posebno zaradi tega, ker jo v 
začetku ne opazimo, a ko jo zaslutimo, 
je ponavadi zdravljenje že prepozno. 
Do nedavnega je veljala za neozdrav
ljivo bolezen, vendar je znanost že ta
liko napredovala, da jo zdaj z uspe
hom zdravijo. Pregledi, kakor tudi 
zdravljenje — terjajo obilo stroškov. 
Najbolj je razširjena med socialno 
šibkimi ljudmi, ki še slabo hranijo in 
nimajo primernih  stanovanj. Zato je 
bila dosedanja borba proti morilki le 
malo uspešna.

Ljudska oblast je omogočila najrev
nejšim slojem našega prebivalstva 
zdravljenje te bolezni. Ministrstvo za 
ljudsko zdravstvo Je na prošnjo okraj
nega ljudskega odbora v  Soboti odo
brilo, fluorografiranje vsega prebival
stva v  Prekmurju. V poštev pridejo vsi 
državljani, ki so dopolnili 15 let.

Kaj je fluorografija?
Beseda »Fluorografiranje« pomeni 

rentgensko slikanje pljuč. Na izdelanih 
slikah lahko potem, strokovnjaki ugoto
vijo bolezen.

V mursko-soboški okraj prispeta dve 
ekipi s fluorografskimi aparati, ki so 
pritrjeni na posebne avtomobile. V ju
niju in juliju bosta pregledali vse pre
bivalce Prekmurja.

Krajevni ljudski odbori bodo obve
stili svoje prebivalstvo in določili kraj, 
kjer se bodo pregledi vršili. Razumljivo 
je, da bomo izdelali načrt in razdelili 
ljudi v  skupine po urah. S tem bo omo
gočeno nemoteno delo ekip, ki jim ne 
bo treba čakati, na posameznika.

Podrobnejša navodila bomo prebi
valstvu posredovali preko »Ljudskega 
glasu«, prejeli pa jih bodo tudi krajevni 
ljudski odbori.

V interesu vseh prekmurskih ljudi je, 
da se vsak posameznik udeleži pregle
dov in slikanja. Vso opravilo zdravstve
nih ekip je brezplačno, dasiravno sta
ne samo slika 1000 dinarjev, preden je 
izdelana.

Naša država žrtvuje ogromne zneske 
za zaščito zdravja naših ljudi. Dolžnost 
vsakega državljana je, da upošteva do
brohotne ukrepe ljudske oblasti in po
maga pri njihovi izvedbi.

Zakaj je potreben pregled?
Dobro vemo, da je tuberkuloza na

lezljiva bolezen, ki se prenaša od bolni
ka na zdravega človeka. Za uspešno 
borbo proti njej je potrebno, da ugo
tovimo število bolnikov in jih napoti
mo na zdravljenje.  Poznati pa moramo 
tudi pogoje, pod  katerimi je bolezen 
nastala, ker le tako lahko odpravlja
mo njene vzroke. Pregled s slikanjem 
pokaže navadno več bolnikov, kot pa 
jih v resnici je. Zato bo takoj po od
hodu ekip prišla druga skupina z rent
genskim aparatom, ki bo dvomljive 
slučaje vnovič preiskala. -lič.

O pionirskem sejmu 
v Murski Soboti

Ob zaključku Tedna matere in otro
ka, so žene v  Murski Soboti organizi
rale pionirski sejem, za katerega je že 
dalje časa vladalo med pionirji živahno 
zanimanje.

• Žene so pripravile za otroke — razen 
številnih igračk, ki so jih prispevala 
domača podjetja in ustanove — še ma
lico s sirom in maslom. Kljub požrtvo
valnosti žena, pa odkrito povedano, za
mišljeni  sejem ni zadovoljil v celoti 
otrok, ki so pričakovali vse kaj dru
gega pod naslovom »pionirski sejem«, 
kakor pa samo poceni igračke in ma
lico. Otroci so pričakovali vrtiljakov, 
godbe, otroških iger, petja pisanih ži
vahnih stojnic, šaljivih možicljev, 
predvsem pa bonbonov in slaščic — 
vsega tega pa sejem ni pokazal. Krivde 
ni pripisovati ženam, ki so že tako vlo
žile vse napore, da pripravijo malčkom 
čim več, temveč domačim podjetjem in 
ustanovam, ki so ali odrinile manjše 
prispevke, ali pa sploh nišo sodelovale 
v akciji. Od številnih podjetij in usta
nov, so se najboljše izkazali: Okrajni 
magazin, Potrošniška zadruga, Mleko
promet, Tovarna perila, šiviljska de
lavnica AFŽ, Mestno kleparsko podjetje, 
Krojaška in šiviljska delavnica, le-ti so 
izdelali nad 200 kosov otroškega perila. 
Človek se čudi, kje so ostali številni 
slaščičarji, ki jih imamo v  mestu na 
vsakem oglu, potem  gostilne z malinov
cem itd. V  bodoče bo nujno, da bodo 
pri podobnih prireditvah sodelovali vsi, 
če bomo hoteli našim otrokom dati to, 
kar si pod »pionirskimi sejmi« za
mišiljamo.

V Tednu matere in otroka pa so žene 
izvedle številne obiske na dom k bolni
kom, katere so tudi obdarovale. Med 
tednom je bilo organiziranih nekaj stro
kovnih predavanj za starše, katera pa 
so bila kakor običajno slabo obiskana. 
Žene so udarniško delale pri Domu igre 
in dela, toda brez napovedanih mla
dincev, ki so obljubili 30 prostovoljcev 
— prišli pa so vsega le 3.

Bistroumno
— Očka, kdo je starejši: oče ali sin?
— Seveda oče.
— Ni res! Oče je vendar bil najprej 

sin in potem oče!

Naši Cimpermanovi 
mamici v spomin

Kruto se je usoda poigrala, ko je prav 
v Tednu matere in otroka prenehalo biti srce 
najboljši mamici —  Cimpermanovi mami. Pod 
tem imenom jo je poznalo celo Prekmurje. 
Bila je vedno skromna in vesela mamica, na
vzoča povsod, kjer je bilo treba prijeti za delo, 
nikjer pa, kjer so s e  za to delo delile na
grade. Čeprav ji je bilo življenje ves čas 
ena sama čaša trpljenja, ga je  vedno prena
šala z nasmehom na ustih.

Že dolgo pred drugo svetovno vojno je ostala 
vdova s skromno pokojnino, ki ni zadoščala 
niti za njo, kaj šele za njena otroka, kate
rima je posvetila vso svojo ljubezen. Vzga
jala ju je tako, kot le more najboljša mati 
vzgajati svoje otroke. Pa ne samo sina in 
hčerko. Mnogo mladih ljudi je našlo v Cim
permanovi mami svojo drugo mater, ki jim je 
kazala pot poštenosti, pot ljubezni do domo
vine,  pot ljubezni do soljudi. V času okupa
cije, ko se je morala s  svojima otrokoma naj
teže boriti za skorjo vsakdanjega kruha, ie bila 
Cimpermanova mama med prvimi v Prekmurju, 
ki so prisluhnili klica potlačene domovine, da 
se je treba za svobodo boriti, boriti z lastnimi 
silami. V njeni skromni sobici v Murski So
boti so se tedaj zbirali ljudje, ki so priprav
ljali borbo in vstajo v Prekmurju —  prvi prek
murski komunisti. Slišala je njihove načrte in 
spoznala kaj je Partija, kaj je ljubezen do 
domovine. Spoznala je narodna heroja Ludvika 
Rogan« in Štefana Kovača, spoznala je nji
hove tovariše —  ljudi, ki so bili pripravljeni 
dati vse za svoje ljudstvo, za svojo domo
vino. Kakršni so bili oni, taka je postala 
tudi sama. Kolikokrat je stala na straži pred 
vrati svoje s obice, kjer so se  ti junaki pri
pravljali na borbo in žrtve, za katere so ve
deli, da jih bodo morali doprinesti. Koliko
krat je njeno srce trepetalo v strahu, ko so 
mimo hite patruljirali madžarski žandarji, 
v njeni sobici pa so se pripravljali načrti za 
njihovo uničenje. Kolikokrat je razdelila tem 
junakom svojo zadnjo skorjico kruha, ki jo 
je odtrgala od ust svojima otrokoma.

Kako j e  trpelo njeno srce, ko so vsi ti 
mladi ljudje —  njeni ljubi sinovi, kot jih je 
sama imenovala —  izdihnili drug za dragim 
pod peto okupatorja. In ko se je izmučeni do
movini že bližala svoboda,  j o je zadel nor, 
težak, udarec: padel ji je tudi njen lastni sin 
Miloš.

Kot prej,  tako skromno le Cimpermanova 
mama živela tudi po osvoboditvi. V Murski So
boti ni bilo dela, ki bi ga opravljala mlada 
ljudska oblast, da bi pri njem ne sodelovala 
tudi Cimpermanova mama. Organizacija Osvo
bodilne fronte je imela v njej svojega naj
zvestejšega člana. Pri vsakem delu je bila 
vedno prva. ki je poročala, da je svojo na
logo izpolnila. Antifašistična fronta žena v Mur
ski Soboti ni imela sestanka, ne dela, ki bi 
ga ne oživljal nasmeh Cimpermananove mame. 
Od pionirjev, partizanskih sirot in žrtev oku
patorja. pa do najmanjših cicibanov  v  DID, 
vse je urejala ljubeča roka Cimpermanove 
mame. Organizacije Rdečega križa si brez nje 
ni bilo mogoče zamisliti. Tudi v  Ljudski obla
sti je bilo njeno delo požrtvovalno in vzorno. 
V Mestnem ljudskem odboru j e  bila dolga leta 
dragocen delavec in svetovalec. Okrajno so
dišče v Murski Soboti je imelo v njej milega, 
vendar pravičnega sodnika-porotnika.

Cimpermanova mama za Mursko Soboto ni 
umrla. Njeno delo bodo nadaljevali vsi oni, 
ki so so poznali in ljubili, ki so se  od nje 
učili. Fronta in Partija jo bosta vedno po
stavljali za vzor državljanke, za vzor borke 
in matere, vsem svojim č lanom.

O dprli sm o pošto
naših bralcev

VPRAŠANJE
Tov. N. D. iz Lukavec v  ljutomer

skem okraju nam piše: Ali že veste, da 
je okrajna pošta v  Ljutomeru uvedla 
pred kratkim nov sistem telefonskih 
pogovorov?

Če pokličeš uslužbenko pri telefonski 
centrali, da te poveže z ambulanto, 
OLO, banko ali drugo ustanovo, na
vadno ne uspeš. Že preko telefona spo
znaš, da je telefonistka novinka, ki se 
napram naročnikom nekam čudno ob
naša, jim nagaja, kolikor le more. Njej 
je v  zabavo, če se telefonski naročnik 
dolgo časa muči pri začaranem »vrti
ljaku«. Po polurnem vrtenju se na
vadno razjeziš, telefonistka pa te z 
užitkom posluša, če ji preko telefona 
serviraš litanije zabavnih melodij.

ODGOVOR
Pred kratkim smo se oglasili na 

upravi ljutomerske pošte, kjer smo se 
pozanimali o neljubi zadevi, ki jo v 
gornjem pismu omenja naš bralec.

Že takoj v  začetku smo mnenja, da 
tov, N. D. nima prav, ko omenja, da so 
telefonski naročniki večkrat primorani, 
da vrtijo telefonsko napravo po pol ure. 
To zvonjenje je po našem mnenju od
več in samo škoduje poslovanju telefo
nistke pri aparatu. Ta uslužbenka ima 
navadno opravka z večjim številom 
telefonskih naročnikov. Kdo izmed nas 
bralcev bi jo nadomestil, ko se večkrat 
znajde v  zadregi: po deset naročnikov 
jo naenkrat kliče,zvoni z daljšimi pre
sledk. Ne bi bili v  njeni koži, kajne? 
Torej so le nekaj krivi sami naročniki, 
ki po nepotrebnem nadlegujejo telefo
nistko. Mnogo boljše bi storili, če bi 
samo enkrat obrnili ročico na aparatu, 
vljudno naročili stranko, potem pa po
čakali. Verjemite, da bi poprej dobili 
zvezo z zahtevano stranko.

Na upravi pošte smo zvedeli, da se 
naročniki redko poslužujejo ugodnosti 
pri telefoniranju: nujnega in zelo nuj
nega pogovora. V zadnjem tromesečju 
niso zabeležili niti enega zelo nujnega 
pogovora. Pri teh prednostnih pogovo
rih dobi naročnik poprej zvezo z Z a
željeno stranko, čaka največ do 15 mi
nut. Za nujen pogovor plača dvakratno, 
za zelo nujen pogovor pa desetkratno 
takso.

Poštna uprava je že podvzela potrebne 
korake, da izboljša telefonski promet. 
Dosedanja telefonistka Kocar Pavla, ki 
je vršila svojo službo pri centrali dokaj 
malomarno, je premeščena na sedež 
podeželske pošte. Na njeno mesto je 
prišla tovarišica, ki bo zagotovo bolje 
ustregla strankam, seveda, če bodo tudi 
one imele več razumevanja do njene 
naporne službe.

Koristniki telefona in poštnih uslug 
še niso poučeni q  vseh ugodnostih, k i 
se jih lahko poslužujejo, niti o napa
kah, ki škodujejo njim samim, kakor 
tudi poštnim uslužbencem pri oprav
ljanju službe. Zato smo se odločili, da 
o tem spregovorimo v  eni izmed pri
hodnjih številk. ks

ŠPORT
KLJUB DOBRI IGRI — PORAZ MURE 

V MARIBORU
Branik — Mura 1:0 (0:0)

Na stadionu železničarja v Mariboru je bila 
v nedeljo 10. Junija odigrana prvenstvena nogo
metna tekma med domačim Branikom in Muro. 
Tekmi je prisostvovalo nad 2000 gledalcev. Igro 
samo jo motil dež. Branikovci so tekmo odločili 
s tesnim rezultatom v svojo korist, vendar rezul
tat ne odgovarja prikazani igri.

V  prvem polčasu je moštvo Mure takoj pri
tisnilo na vrata Mariborčanov. Že v prvih minutah 
igre je imela napadalna vrsta Mure tri lepe pri
ložnosti za dosego gola, ki so pa ostale neiz
koriščene,  čeprav so bili igralci Mure terensko 
v premoči, niso to prikazali v golih. Branikovci, 
ki so v tem delu igre bili slabše moštvo, so te 
redko ogrožali vrata Mure. Večino njihovih 
napadalnih akcij je obramba Mure odklanjala že 
pred kazenskim prostorom. Prvi polčas se je kon
čal brez gola.

Že v  začetku dragega  dela tekme je Branik 
imel vso iniciativo na igrišču ter izvajal pritisk 
na Trata Mure. Ravno dobri igri obrambe Mure 
je zahvaliti, da nasprotnik ni zatresel  mrežo. 
igralcem Mure pa je le uspelo, da so se otresli pri
tiska tako, da so nekajkrat ogrožali vrata Bra
nika,  toda brez uspeha. V 35. minuti so pa Mari
borčani nepričakovano dosegli edini gol in s tem 
zmago. Iz kazenskega strela streljano žogo je Re
žonja sicer odbil, toda tako, da je prišla na nogo 
Pocajtu, ki jo je iz neposredne bližine poslal 
v mrežo. Po tem golu so Branikovci izvedli le 
nekaj napadov, proti koncu pa le  Mura —  vendar 
so ostali eni kot drugi  brezuspešni.

Kljub porazu, ki ga je doživela enajstorica 
Mure,  j e bila igra kljub tema zadovoljiva. Murovci 
so tehnično v e č  prikazali, kot pa Branikovci. Naj
boljši je bil srednji krilec Klajnšček. Režonja ni 
imel posebnega dela. Branilca Klepec in Bušen 
sta bila uspešna. Napadalna vrsta, ki je sicer 
dobro zaigrala, je imela smolo pri streljanju na 
vrata, s aj je trikrat zadela v prečko. Vse
kakor pa je bilo preveč oklevanja pred vrati in 
so se tako sicer lepe akcije končavale brez za
ključnega strela. Nevaren napadalec je bil Norčič 
Ludvik, ki je delal precej preglavic obrambi Bra
nika. 

Med Mariborčani se je odlikoval predvsem na
padalec Mundžar. Obramba Branika je bila sigurna 
in je predvsem njena zasluga, da ji je uspelo 
pridobiti dve točki.  Izkazal se je predvsem srednji 
krilec Gajšek. Tudi vratar je nekajkrat uspešno 
posredoval.

Igro, ki je bila vseskozi napeta, poleg tega 
precej ostra, je vodil sodnik Gvardjančič iz  Ljub
ljane.

VRSTNI RED ZADNJE TEKME 
Mura 4 3 1 0  15:6  7
Rakičan 3 2 1  0 7:3 5
Panonija 4 2 1      1 10:10 5
Nafta 2 2 0  0 9:3 4
Elan 3 2 0     1 11:5 4
Ljutomer 4 2 0     2 14:7 4
Ledava 3  0 1  2 5: 18 l
Ormož 3 0 0  3 4:11 0
Mladost 4 0 0  4 4 :16 0

RAZPORED ZA 1 4 . JUNIJ
Ormož : Panonija ob 15. uri (služb. določi

Ormož).
Ljutomer : Nafta ob 15. uri (služb. določi

Ljutomer).
Rakičan : Mladost ob 14. uri (služb. določi 

Rakičan).
Ledava : Elan ob 10.30 uri (služb. določi Le  

dava).
Mara fe prosta.

 Tisti klubi, k i še  niso postali slike za svoje 
igralce na Poverjeništvo, naj to takoj store s 
prijavnicami  na Nogometno zvezo Slovenije. Pover
jeništvo M. Sobota ne sprejema več prijave za 
verifikacijo. 

V bodoče so veljavna samo verifikacije od nzs 
 in ne več naša začasna potrdila.

Nogometna Zveza Slovenije 
Poverjeništvo M. Sobota

PREPRIČLJIVA ZMAGA LJUTOMER
SKIH KEGLJAČEV V PTUJU

Predzadnjo nedeljo so bili ljutomerski kegljači 
v gosteh pri kegljaškem klubu v Ptuju, kjer so 
imeli opravka z oblastnim tekmovalcem.

čeprav so se Ljutomerčani prvič pomerili v  pr
venstveni tekmi, so igro odločili v svojo korist, 
ter sigurno premagali Ptujčane z rezultatom 
253:206. 

Pri Ljutomerčanih so uspešno podirali keglje: 
Remih Franc. Žižek Božidar, Žagar Janez in Joha 
Štefan,  pri domačinih pa Runovc, Bombek in 
Provnik. 

RAZPIS
Rudarska industrijska šola —  proizvodnja nafte 
Dol. Lendava bo v šolskem latu 1951-52 sprejela 

v prvi razred večje število učencev.
Mladinci, kateri imajo voljo postati strokovnjaki 

za vrtanje in eksploatacijo  nafte, naj pošljejo 
prijavo do 30. junija 1951 na naslov Rud. ind. 
šola (Stari grad) Dol. Lendava.

Pogoji za sprejem v šolo so sledeči:
1. Da mladinec ni mlajši od 15. in ne starejši 

od 17. let.
2. Da je z uspehom dovršil vsaj 5 razr. osnovne 

šole. ali 1 gimnazijo.
3. Zdravniško potrdilo o zdravstvenem stanju 

in sposobnosti za šolanje.
Prijavi naj s e  priloži:

a) Izpisek i z . rojstne matične  knjige.
b) zdravniško potrdilo,
c) zadnje šolsko spričevalo,
d) potrdilo mladinske organizacije,
e) potrdilo o imovinskem stanju staršev ali 

varuha,
f) lastnoročno napisano prošnjo za sprejem v 

šolo,  kolkovano z  din 10.—
g) pismenno dovoljenje staršev ali varuha za 

vpis v šolo. 
h) pismeno obvezo staršev  ali varuha, da bodo 

povrnili vse stroške šolanja, če bi učenec 
zapustil šolo samovoljno ali neopravičeno, 
oziroma, če bi bil izključen iz šole zaradi 
malomarnega učenja ali zaradi disciplinskih 
prestopkov.

i) pismeno obvezo učenca, da bo po dovršenem 
šolanju ostal v službi 3 leta in to na mestu, 
kamor ga dodeli nadrejena direkcija, oziroma 
vodstvo šole.

Prednost imajo mladinci z dovršenim enim ali 
dvema razredoma srednje ali njej sorodne šole.

Pred vstopom v šolo to  sprejemni izpit iz slo
venskega jezika in matematike. Izpit se bo vršil 
dne 27. avgusta ob 8. url v Rud. ind. šoli.

Šolanje je teoretično in praktično, ter traja 
3 leta.

V šoli ie internat, kjer so učenci popolnoma 
preskrbljeni.

Po dovršenem šolanju bodo učenci kvalificirani 
delavci (vrtalni mojstri) lahko pa tudi nadaljujejo 
šolanje. Ravnateljstvo šole

OBVESTILO
Likvidacijski odbor Potrošniške zadruge Ljuto

mer prosi vse one člane, ki še niso prevzeli 
svojih vplačanih deležev, da to takoj, a najkasneje 
do 20. luniia 1951 storijo, sicer zapade v korist 
državnega fonda.

Deleže izplačuje glavna tobačna zaloga v Lju
tomeru.

člansko izkaznico je prinesti s  seboj
Odbor

PRODAM TEHTNICO do 500 kg nosilnosti s pre
makljivim kazalcem in z  razbremenilno vologo 
(Entlastunehebel). Primen o za mlatilničarje. 
mlinarje in za zadruge. Na ogled vsak dan pri 
lastniku Hiršl Mirkotu, Tre Zmage 4, M. Sobota

Prodam ali zamenjam motorno kolo ter 
razne kmetijske stroje za mlinsko 
opremo, kakor: valjčni stol, plansko 
sejalo, čistilnik za gris in elevatorje. 
eventuelno jih kupim. Naslov v upravi 
lista.

Iščem mesto vajenke frizerske stroke z 
vso oskrbo. Pintarič Marjana, Šala
menci 83, p. Puconci, Prekmurje.
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DOM AČE
ZANIM IVOSTI

DRŽAVNO POSESTVO »JADRAN« 
IMA BODOČNOST

Na meliorirani zem lji na Stonjskem 
polju so predlanskim ustanovili držav
no posestvo »Jadran«, ki ima 350 ha 
obdelovalne zem lje. Na posestvu so za
sadili že 5000 sadik oranž in okoli 1500 
sadik limon. Lani so posadili tudi čez 
19.000 smokev, murv in drugega sadne
ga drevja, letos pa so hribovite lege za
sadili z vinsko trto. Ko se bo posestvo 
razvilo, bodo pridelovali več tisoč sto
tov riža, 1600 stotov bombaža, 2000 sto
tov tobaka, 150 stotov ricinusa in 130 
stotov zemeljskih lešnikov.

BOROVA SMOLA NAMESTO 
KANADSKEGA BALZAMA

Profesor veterinarske fakultete za
grebškega vseučilišča dr. T. Variča je 
ugotovil, da je mogoče uporabljati na
mesto kanadskega balzama smolo do
mačih borovih vrst. Kanadski balzam 
pridobivajo v Severni Ameriki in ga 
uporabljajo za mikroskopiranje. Prof. 
Variča je preizkušal smolo borovih 
gozdov okrog Biograda na morju ter 
dognal, da po svoji kvaliteti prav nič 
ne zaostaja za kanadskim balzamom.

POL TISOČLETJA STARA 
KNJIŽNICA

V Sarajevu imajo knjižnico, ki je bila 
ustanovljena leta 1537. V njej je 14.000 
zvezkov in med temi 400 starih orien
talskih rokopisov. Rokopisi v arabšči
ni, turščini in perzijščini predstavljajo 
pomembno gradivo za študij interna
cionalne orientalistike. Nekaj sto roko
pisov je iz časa pred 15. stoletjem, ne
kaj desetin pa je  se starejših in sega v 
12. in 13. stoletje. Ta sarajevska knjiž
nica je  poleg frančiškanske v Dubrov
niku najstarejša knjižnica na Balkanu.

V MAKEDONIJI GRADE VELIKO
CEMENTARNO

Pri vasi Usje v Skopljanski oblasti 
grade veliko cementarno, ki bo izdelo
vala na leto okrog 100.000 ton cementa. 
Ta cementarna bo v gospodarskem po
gledu Makedonije zelo važna, kajti Ma
kedonija mora cement uvažati dn dru
gih. republik. N ajveč ga uvaža iz  Slo
venije.

NAŠA STEKLENA POSODA IMA 
SVETOVNI SLOVES

Steklarna v  Rogaški Slatini izdeluje 
izdelke, ki slove po vsem svetu. Lan
sko leto so n. pr. rogaški steklarji raz
stavljali svoje brušene izdelke iz svin
čenega stekla na chicaškem velesejm u 
iz zbujali splošno občudovanje. V ste
klarni so zgradili tudi novo peč, ki daje 
kakor srebro belo in č is t o  steklo. V 
letih po osvoboditvi so v  steklarni po
večali proizvodnjo za 290% v  primeri 
s predvojno.

Padel je iz tretjega nadstropja 
 —  in se ni ubil

Natakarju Slugi Gustavu,  uslužbene
mu pri hotelu »Orlu« v  Mariboru, se je 
v  noči od 5. na 6. junij zgodila kaj ne
navadna  nesreča. Okrog druge ure 
zjutraj je hotel po končanem delu do
mov in verjetno si ni niti predstavljal, 
da se bo odpravil po zelo čudni poti v 
bolnišnico. Mož je namreč pozabil, da 
dvigalo ne deluje, kajti nič hudega slu
teč je hotel stopiti v  dvigalo na terasi. 
Odprl je  vrata, dvigalo pa je bilo v 
pritličju. Vendar ni izgubil prisotnosti 
duha niti v  trenutku, ko je začutil, da 
je stopil v  praznino. Skušal se je  opri
jeti žic, na katere je dvigalo pritrjeno, 
toda gladko namazane žice mu niso 
mnogo koristile. Treščil je v globino 
na streho dvigala, Streho je prebil, toda 
ostal je živ. Dobil je sicer težje poškod
be, vendar za tak »podvig« kar lahke.

               Na oceanih p l a v a  ž e  č e z
                          31.000 morskih velikanov

Zgodovina modernega ladjevja je 
sorazmeroma še zelo kratka, čeprav si 
danes več ne moremo zamišljati razvi
tega gospodarstva brez teh cenenih 
prekomors kih vozil. Krištof Kolumb je 
leta 1492 odkril Ameriko še z navad
nimi ladjami na jadra in pogon vesla
čev. Tudi 300 let pozneje so ljudje po
znali le edino še jadra kot pogonsko 
sredstvo. Preokret je naredila šele iz
najdba parnega stroja.

Rojstna letnica za moderno ladjevje 
je 1807, ko je Američan Robert Fulton 
prvič uspel zamenjati veslače s parnim 
strojem, Ta parnik je dobil ime »Kler
mont« in  je lahko  naložil 150 ton to
vora. Seveda so ti prvi parni stroji 
gnali vijak le tedaj, ko je  zmanjkalo 
vetra. Tako je 12 le t pozneje parnik 
»Savana«, ki je prvi preplul Atlantski 
ocean, prišel preko velike luže že v  26 
dneh (ladje na jadra so plule preko 
oceana 45 dni) in je pri tem 8 dni plul 
s pomočjo jader.

Kmalu potem so pričeli parnike izde
lovati tudi v Evropi, posebno se  je 
razvilo ladjedelništvo v Angliji in dru
gih zapadnih državah, ki so imele ko
lonije. Za nekaj  let so pričeli graditi 
že. prve specialne ladje za blago, pot
nike, za nafto in vojne ladje. V našem

stoletju pa so parne stroje že pričeli 
izpodrivati motorji s pogonom na nafto 
ali bencin, katere so ekonomičnejše in 
hitrejše. Tako sedaj najhitrejše bojne 
ladje (majhne torpedovke iz alum inij
skega ogrodja) dosegajo že 175km brzi
ne, na uro).

Zadnja svetovna vojna je  spravila 
marsikaterega morskega orjaka na dno. 
Vendar je danes že mnogo več ladij kot 
jih  je bilo pred vojno, in sicer se je 
slovito prekooceanskih plovnih objek
tov od 1939. leta povečalo za približno 
1000 motornih ladij. Skupno plava da
nes na morjih in oceanih 31.212 preko
oceanskih ladij, ki imajo skupno tona
žo okoli 84 m ilijonov bruto registrskih 
 ton. 

Dočim je do te vojne čez 100 let bila 
Anglija na morju neomejeni gospodar, 
so jo v zadnjem desetletju že prehitele 
ZDA, ki danes razpolagajo z 32% vsega 
ladjevja na svetu, dočim imajo Angleži 
le 22% od skupne tonaže. V zadnji voj
ni je največ mornarice izgubila Japon
ska, ki je prej imela 21% vse svetovne 
tonaže, danes pa ima le 2,2%. Močno 
mornarico imajo, še Italija, Norveška, 
Francija, Nizozemska, Belgija in Grčija.

ZDA in Anglija imata danes v grad
nji vsaka za približno 4 milijone ton

ladjevja, Norveška 2 milijona ton itd. 
Zanimivo je, da so v zadnjih letih iz
redno pospešili gradnjo ladij, za prevoz 
nafte — tankerjev, ki jih  je na svetu 
že za 10 m ilijonov ton. Največja ladja 
na svetu je  še vedno angleška »Kralji
ca Elizabeta«, ki ima v svojih 14 nad
stropjih čez 10 tisoč postelj. Danes za
radi ekonomičnosti, tako velikih ladij 
več ne gradijo.

Vse gospodarsko in politično po
membne države se v zadnjih letih iz
redno zavzemajo za povečanje mornari
ce. Tako so ZDA naročile gradnjo ladij 
tudi v Italiji, naša država poleg lastne 
proizvodnje nabavlja ladje tudi v  Ni
zozemski, Čile in Portugalska sta naro
čile gradnjo v Belgiji itd. Za poveča
nje mornarice se bori tudi SZ, ki je 
naročila več deset ladij v Švedski, 
Danski, Nizozemski in Belgiji.

RIBIŠKE MREŽE IZ NEYLONA
Angleški ribiči so začeli uporabljati 

mreže iz naylona za lov na slanike. 
Take mreže so sicer dračje kakor na
vadne iz bombaža, vendar so bolj 
trpežne in kakor pravijo, je tudi lov z 
njim i mnogo boljši.

SISTEM   HIDROCENTRAL  NA DRAVI
Velika in deroča Drava, 

ki zbira svoje vode v  glav
nem v  koroških gorah, da
nes ni več ovira za gospo
darstvo, temveč prava dra
gocenost. Drava je  s  svojo 
globoko strugo in množino 
vode v poletnih mesecih 
kakor nalašč za gradnjo hi
drocentral, ki se jih  sicer 
na mnogih rekah, kakor je 
tudi naša Mura, zaradi niz
kih bregov in slabega pad
ca, ne izplača graditi. Naši 
gospodarstveniki so to pred
nost Drave tudi upoštevali 
in sklenili, da bodo zgradili 
na n jej vrsto hidrocentral, 
ki bodo tvorile močen hi
droenergetski sistem in bo
do lahko zalagale z elek
trično energijo ves vzhod
ni del Slovenije (samo To
varna alum inija v  Stn išču 
bo za elektrolizo uporabila 
energijo dveh hidrocentral) 
in zapadni del Hrvatske. 

Po dosedanjih načrtih bi 
naj n a  Dravi bilo skupno 
sedem velikih hidrocentral, 
ki bi bile medsebojno tudi 
povezane. Tako se bo voda 
Drave od Dravograda do 
Ptuja pretakala v  sedmih 
dolgih jezerih. Strokovnja
k i, so tudi izračunali, da 
bodo vse hidrocentrale ime
le  enako zmogljivost bot 
1,300.000 ljudi — torej to
liko kot je vseh Slovencev. 
Da je  to za Slovenijo in 
vso Jugoslavijo ogromnega 
gospodarskega pomena, ni 
treba posebej poudarjati.

NAČRTI SE ŽE
URESNIČUJEJO

Danes že lahko trdimo, da 
ti načrti niso samo sanje, 
temveč da jih  že uresniču
jem o. Začnimo kar od ko
roške meje. Takoj (po pre
hodu v  našo državo tvori 
Drava veliko jezero in hi
drocentralo v  Dravogradu. 
To hidrocentralo so sicer 
zgradili že Nemci (ki so 
tudi hoteli izkoristiti izred
no moč Drave), vendar je 
bila pri bombnih napadih 
skoraj popolnoma uničena. 
Hidrocentralo so naši de

lavci po osvoboditvi popol
noma obnovili, tako da je 
danes že v  polnem teku.

Če gremo ob  Dravi dalje 
navzdol, naletimo kakih 12 
kilometrov vzhodno od Dra
vograda na veliko gradili

šče nove hidrocentrale pri 
Vuzenici. Tu je  sedaj Dra
va do polovice zajezena, 
delavci pa že betonirajo 
prvi turbinski steber. Ta 
hidrocentrala bo po zmog
ljivosti izredno močna, ker 
ima Drava tam globoko

strugo. Kljub pomanjkanju 
delovne sile, ki je  v  Vuze
nici še vedno občutno, de
lavci s ponosom izpolnjuje
jo svoje naloge in se že 
vesele našega novega gi
ganta — hidrocentrale.

Naslednja hidrocentrala 
bo grajena pri Vuhredu, ki 
leži nasproti marenberške 
kotline. Zdaj tam še n i no
benih znakov gradilišča. 
Prav tako lahko sedaj v i
dimo le  še skalnato strugo 
tudi pri Ožbaltu, nekaj km

vzhodno od Vuhreda, kjer 
bo prav tako grajena nova 
hidrocentrala.

Kmalu pod Ožbaltom pa 
je  Drava že spet zajezena. 
Tu srečamo našo staro 
Falo, ki s svojo električno 
energijo zalaga že dober 
del Slovenije. Ta hidrocen
trala ima isto moč kot 150 
tisoč delavcev, vendar za
posluje pri svojem  obrato
vanju le  180 ljudi.

Še močnejši vtis naredi 
na nas njena vzhodna so
seda, naš ponos — novi gi
gant Mariborski otok. Ta 
hidrocentrala, katere prvi 
agregat dela že tri leta z 
jačino 24.000 konjskih sil, 
bo dajala skupno 54.000 ki
lovatov energije, kar pome
ni 73.000 konjskih sil. Torej 
bo hidrocentrala Maribor
ski (otok, ki je  plod naših 
rok, ob polnem obratova
nju znantno močnejša od 
falske. Da že sedaj ne obra
tuje vsa hidrocentrala, je 
krivda sovjetskih okupacij
skih sil v  A vstriji, ki so 
preprečili izvoz že plačanih 
turbin iz svoje cone.

Na Mariborskem otoku, 
kjer je  tudi prijetno kopa
lišče, pa naše poti še ni ko
nec. Že na vzhodni strani 
samega Maribora, so stro
kovnjaki naredili načrt za 
novo zajezitev Drave. Ta 
hidrocentrala bo po svoji 
zmogljivosti sicer manjša 
od ostalih, vendar je njen 
glavni namen dvigniti vodo 
v  Dravi in tako ustvariti 
sredi mesta jezero. Še dalje 
proti vzhodu nameravajo 
ustaviti Dravo pri Dupleku 
in pozneje verjetno tudi še 
enkrat tik nad Ptujem.

Ves ta načrt bo seveda 
zahteval še ogromno dela, 
ni pa neizvedljiv že v  bliž
nji bodočnosti. Svoj del 
bodo k temu prispevala tu
di naša velika podjetja; 
»Metalna« v  Mariboru bo 
poskrbela za hidromeha
nične naprave, »Litostroj« 
za turbine in »Rade Kon
čar« iz Zagreba za hidro
generatorje.

ZANIM IVOSTI
Z VSEGA SVETA

KUHINJA V OBLIKI PODKVE
Ameriški tehniki so izdelali m odel 

kuhinje, ki ima obliko podkve in  prihra
ni gospodinji mnogo nepotrebne hoje. 
Kuhinja ima avtomat za snažen je, po
sebne posode za sadje in zelenjavo ter 
stojala za kuhinjske potrebščine. V 
bližini štedilnika so police za lonce in 
krožnike, premične priprave pa prene
sejo jedila od štedilnika v  sosedno je
dilnico. 

NAJTEŽJA OTROKA NA SVETU
Najtežja otroka na svetu sta brata 

Hasimoto na Japonskem. Sedemletni 
Tošiharo Hašimoto tehta 57 kg, njegov 
petletni brat pa tehta 41 kg. Pred dve 
ma letoma sta im ela ta otroka še nor
malno težino. Vzrok odebelenja ni znan.

NOVO OROŽJE PROTI LETALOM
V ZDA so izdelali raketo »Mighty 

Mouse«, ki jo bodo uporabljali v  boju 
proti letalom. Hitrost in nosilnost ra
kete presega vse,  kar so iznašli med 
drugo svetovno vojno in po njej. En 
sam udarec rakete v  cilj lahko uniči 
najtežji bombnik. Rakete lahko izstre
lijo  hitri lovci na sovražna letala v  sal
vah ali posamezno.

UMETEN POŽIRALNIK
V kliniko v  Baltimoru so  dobili pa

cienta, ki je  im el raka na požiralniku. 
Bolnik že tri meseče ni mogel jesti 
in so ga hranili le  s pomočjo raznih 
zdravniških naprav. V tej kliniki pa so 
zdravniki izrezali bolniku bolna mesta 
na požiralniku in mu vložili umeten 
požiralnik iz upogljive plastične mase. 
Kakor poročajo, je bolnik ozdravel in 
mu umetni požiralnik ne dela nobenih 
težav. 

Ljudje, ki jim je med 
edina hrana

V Južni Ameriki, globoko v  pra
gozdovih, živi primitivno plem e Indi
jancev — Guajaki. Ti ljudje živijo v 
pragozdovih povsem ločeno od ostalega 
sveta. Razdeljeni so v  male skupine, 
ki se ne ukvarja s  poljedelstvom , 
niti nimajo stalnega prebivališča. Nji
hovo življenje je neprestana borba z 
naravo za obstoj. Celo življenje se 
ukvarjajo samo s tem, da iščejo in 
praznijo prebivališča divjih gozdnih če
bel, ki prav tako, kot naše domače, 
nabirajo med in ga hranijo v  satju iz 
voska. — Guajaki neprestano nabirajo 
ta med in vosek iz satja. S svojim i ka
menitimi sekirami razbijajo votla debla, 
v  katerih so se naselile čebele in po 
teh razbitih drevesnih deblih se da 
sklepati, kam je potovalo njihovo p le
me. Guajaki se, kot že rečeno, nepre
stano selijo iz kraja v  kraj, kjer pač 
najdejo nova prebivališča divjih gozd
nih čebel. Iz rastlinskih vlaken si sple
tajo dolge močne vrvi in z njim i si 
pomagajo pri plezanju na visoka dre
vesa. Saj čebele največkrat prebivajo 
visoko na vrhu starih dreves.

Nabrani med čuvajo Guajaki v  po
sebnih košarah, k i so spletene iz ve
jevja in  oblite z  voskom. Prav zato po
trebujejo in nabirajo poleg medu tudi  
čebeljni vosek. Vosek pa topijo v  p ra v  
svojevrstnih posodah. Iz zemlje, pom e
šane z voskom, si napravijo lonce, ki  
jih je na šibkem ognju mogoče segre
vati, ne da bi se pokvarili. V take lon
ce potem natresejo čistega voska in ga 
nad ognjem topijo. Ko je  stopljen, pa 
z njim  oblivajo košare iz vejevja.

Tem Guajakom pomeni med res prav 
vse, kar imajo na svetu. B rez medu ti 
preprosti ljudje sploh ne b i mogli ži
veti. Neprestano se selijo iz  kraja v  
kraj, in  zaradi svoje miroljubnosti tudi 
stalno bežijo pred svojim i sovražniki. 
Pri teh velikih naporih jih  pa med, ki’ 
je odlično hranilno sredstvo, dobro 
hrani. Zato je torej razumljivo, da se 
vse svoje življenje ukvarjajo samo z 
iskanjem in nabiranjem te svoje hrane. 

Iz  kronike šolnika  M iroslava
(Iz dni okupiranega Prekmurja)

 Kot posebno zanimivost procesa pred vojaškim  sodiščem 
v  V ácu, ki je izreklo svojo obsodbo ob 9. uri zvečer, b i bilo 
omeniti, da je  vojaški tožilec podrobno prikazoval organiza
cijske oblike in način dela soudeležencev Kovačeve skupine, 
kakor tudi, da je  našteval »žarišča upora« v Prekmurju in 
Medmurju, pri čemer je im enoval kraje: Štrigova, Murska 
Sobota, Gornji Petrovci, Puconci, Velika Polana in  druge. 
Gornje Petrovče bi lahko im enoval »najmočnejše žarišče 
upora«, saj so  dali največ sodelavcev — izven Murske Sobote 
— Kovačevi skupini Tu je  b il doma Mirko Bagar, član Po
krajinskega komiteta SKOJ-a, tu pa je  bil doma tudi dolgoletni 
simpatizer in  pozneje aktiven sodelavec iz vrst starejših 
kmetskih ljudi Smodiš  Ludvik, pri katerem sta se skrivala 
Kovač in Kardoš.

S procesom v  V ácu pa se je  dejansko šele začela trnova 
pot preživelih Kovačevih borcev. . .

V dneh od 18. do 27. maja 1942 je bil  nov proces 
v  mestu Pécs (Pečuh). Pred sodišče je  bilo poklicanih 91 ob
tožencev, ki so b ili aretirani že 22. julija 1941, a so b ili 
razen dr. Kovača iz Čakovca, Ivanke K ranjčeve iz Vel. Po
lane, Mirka Bagarja iz Gor. Petrovec, A lija Kardoša iz Mur. 
Sobote, Alojza Šadla iz Ropoče in Ludvika Vlaja iz Dol. 
Lendave ter še  nekih Medmurcev, izpuščenih že 7. IX. 1941. 
Po procesu v  Pécsi so bili izpuščeni razen Mirka Bagarja vsi, 
ker so odmerjene kazni že odsedeli ali celo presedeli v  pre
iskovalnem  zaporu. Le A li Kardoš je moral na odslužitev 
nekaj mesečev, Mirko Bagar pa je  b il obsojen na štiri leta. 
A li Kardoš je  po odslužen ju teh m esecev prišel domov, vendar 
je bil pozvan pozneje v židovski zbirni center v  Szomba
thelyu. Od tam je  šel v  Köszeg,  pozneje pa s  transportom 
Židov v Borski rudnik (Srbija). Jeseni 1944 so bili Židje iz

Bora evakuirani. Takrat je  na poti pobegnil L. Koblencer, 
A li Kardoš, ta najboljši teoretik marksizma med Prekmurci, 
pa je  um rl v  Mauthausenu. Mirka Bagarja so — kljub visoki 
obsodbi — izpustili 28. ali 29. maja 1942, ker je vložil priziv. 
Toda bil je  doma samo dober teden, ker je  dobil poziv na 
orožne v a je  v  delavski bataljon. Pozivu se je  odzval. Toda 
ob prvi priložnosti se je  znašel na sovjetski strani, kjer je 
dosegel oficirski čin RA. K ot drzen m ladenič in poznavalec 
madžarskega jezika je  17 krat p r ešel fronto in se tudi kot 
letalski desant spustil s  padalom v  Budimpešto, ko je  bila 
le-ta oblegana. Čuden slučaj je hotel, da je  padel zadet od  
sovjetske mine, ki je eksplodirala v njegovi bližini. — Neka
tere od teh obtožencev so poslali v  zloglasni »Toloncház« v 
Budimpešti, Ivanka Kranjec, Laza M iloševič in drugi pa so 
bili poslani v  koncentracijska taborišča.

Zapornike iz zaporov v  Budimpešti in Vácu so Madžari 
v  začetku novembra 1942 obvestili, da jim  je  kazen »odpušče
na« in da bodo lahko kot »posebni oddelki« šli n a  fronto. 
13. novem bra so dobili »smrtne listke«, t. j. imena z osebnimi 
podatki okoli vratu. 17. novem bra, so bili pripravljeni za od
hod, vendar so iz Váca odpotovali šele 20. novembra. Prav 
tako so  budimpeštanski priporniki zapustili ta dan zapore. 
Tako so zapornike iz Budimpešte, kakor one iz Váca vkrcali 
na budimpeštanskem južnem kolodvoru. Vse so razdelili v  dve 
velik i skupini — dve četi — in sicer one, ki so bili zaprti 
v  Budimpešti v  eno, one iz Váca v  drugo četo. Budimpeštan
ska četa, v  kateri sta od naših Prekmurcev bila samo Cigit in 
Flisar, je  krenila v  prve frontne linije okrog mesta Judino, 
blizu Voroneža. To je b il »Prvi munkás z ázad«,38) v  katerem 
so bili. v  glavnem težki robijaši in dosmrtni obsojenci. »II. 
munkásszázad«, v  katerem so bili obsojenci iz Váca in  torej 
vsi ostali Prekmurci —razen Side Perš, Juste Čerpes, župni
kov Camplina, Jeriča in Halasa ter Naceta Kranjca, za ka

terega je  bila vložena prošnja za pom ilostitev — pa je bil 
v  zaledju  in  od »I. munkásszáda« kakih 30 kilom etrov zadaj.

Naloga delavskih bataljonov je  bila, pobirati mine, ko
pati jarke, pasti za tanke itd. Sprva je bilo delo jetnikov 
neznosno zaradi zime, k i je  niso bili v a jen i, pa tudi zato, 
ker pazniki niso kdo ve kako lepo ravnali z njim i. To stanje 
se je  znatno zboljšajo, ko je  združenim fašističnim silam  šlo 
nekoliko slabše in  pred-stalingrajskim  porazom. Táko zbolj
šanje usode jetnikov so nekateri izkoristili. Aleksander Perš 
in  Stefan Smodiš, k i sta delala v  neki skupini blizu Kieva, 
sta navezala stike z  neko učiteljico, k i ju je povezala s  par
tizani. Odločila sta se, da pobegneta v partizane. Aleksander 
Perš je padel v  sovjetskih partizanih 6. XI. 1943 kot pomoč
nik mitraljezca, Štefan Smodiš pa se je  vrnil živ kot m lajši 
lajtnant RA.

Medtem je  prišlo v  vojni do odločilnega preobrata: 25. I. 
1943 je  RA uničila VI. armado von Poulusa pri Stalingradu. 
Tudi Madžari tostran Dona so se pripravljali na umik. Iz 
»I. munkásszázada« so prešli od naših kaznjencev Cigit, Fli
sar, Spevak in še dva Slovaka v  Bobrov. Od tu so šli popol
noma sam i — med potjo so zam enjali vojaško obleko za 
rusko obleko, kučme in  škornje — do kraja Hrenovoje, kjer 
je  bilo prehodno taborišče za vojne ujetnike. V tem času je 
bilo tu morda le  kakih sto ujetnikov. Zaradi velikega obko
ljevalnega manevra, ki so ga izvršili Rusi, pa se je število 
ujetnikov kar čez noč dvignilo nad 10.000. Kakih 14 dni za 
Cigitom in tovariši so prišli tudi drugi Prekmurci iz »II. 
munkásszáda«. Do Hrenovojega so m orali potovati v  maršu 
z ostalimi vojnim i ujetniki 30 km več kot Cigit. Taborišče v  
Hrenovojem zaradi prehodnega značaja ni bilo pripravljeno 
za tolikšno število ujetnikov — moštvo delavskih bata
ljonov so tudi tako obravnavali —, izbruhnil je tifus, ki so 
mu vsi naši fantje, razen Cigita Kolomana in Kovača Pavla  
podlegli, in tako na sovjetski zem lji zaključili trnovo pot 
Kovačeve skupine.

(Dalje prihodnjič)38) Prva delavska stotnija.
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